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< Ruben MaalMan
4dejaars illustratie WdKa 
Ruben maakte de illustratie op p. 10 
en is op dit moment ook druk bezig 
met de Rotterdamse Museumnacht 
2011 van 6 maart. Samen met zijn 
kornuiten Ewout en Borus van www.
arbitrair.com mag hij daarvoor heel 
veel illustraties maken, verspreid 
over de stad. Houd het in de gaten!

< Rosalie aRendsen 
illustrator
In 2008 afgestudeerd aan de 
WdKA en in 2010 voor zich- 
zelf begonnen onder de naam 
Rosalie Arendsen – Grafisch 
ontwerp & illustratie. Ook runt 
ze samen met Stephanie de 
Man Studio Fête. Kijk voor  
haar ‘vogeltjes’ op p.4.
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aan dit nummer werkten mee:

Jos van nieRop >
Webredacteur 

Jos begon ooit als 
redacteur van het blad 

Profielen, maar is 
tegenwoordig vooral 

webredacteur van de site, 
met dagelijks nieuws: 
www.profielen.hro.nl. 

Check daily!
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Instituten krijgen 
post-hbo onderwijs

nieuws

 tranSfergroep wordt 
 opgeheven en verdeeld 

 over hr 

WAAR KOMEN 
DE TRANSFERGROEP-ONDERDELEN
TERECHT?

• Productgroepen gezondheidszorg  *  IVG
• Productgroep welzijn  *ISO
• Productgroep management, bedrijfskunde en 
begeleidingskunde * deels naar ISO, deels naar 
de economische opleidingen op de Kralingse Zoom

• Begeleidingskunde en het management van de 
non-profit sector * ISO

• Het IK-Bureau (Instituut voor Innovatieve Kennis) * ISO
• Opleidingen en cursussen van de sector onderwijs 
en educatie * IVL

• Ondersteunende afdelingen * paviljoen Museumpark 

infographic

WEKELIJKS EEN TERUGKOMDAG, EEN STAGEBEZOEK VAN JE 
DOCENT, MAILCONTACT EN FEEDBACK OP STAGEOPDRACHTEN. ZO 
KAN STAGEBEGELEIDING ERUITZIEN. Maar soms komt er niemand 
kijken en ben je een paar maanden helemaal los van school. Stage is 
voor veel studenten het moment van de waarheid. Een succesvolle 
stage leidt soms tot een baan, een moeizame stage daarentegen is 
bron van veel stress. Alleen al daarom hebben studenten recht op een 
goede begeleiding, van hun stagewerkgever én van de opleiding. De 
Nationale Studenten Enquête peilt jaarlijks hoe tevreden studenten 

zijn over de stagebegeleiding van hun opleiding. De themabijlage 
Studeren van het weekblad Elsevier publiceerde dit najaar de 
uitkomsten hiervan. Van de 29 onderzochte HR-opleidingen zijn 
de studenten bij zeven opleidingen meer dan gemiddeld tevreden 
over de stagebegeleiding van hun docent. Vijf opleidingen scoren 
juist minder dan gemiddeld. Meer lezen over dit onderwerp? 
Ga naar p.11 voor tips, naar p.20 voor een beeldreportage van 
studenten op stage en naar p.28 voor een achtergrondverhaal over 
stagebegeleiding.  o

B
E

E
l

d
: 

R
O

S
A

l
IE

 A
R

E
N

d
S
E

N

(bron: Elsevier/Nationale Studenten Enquete)

 MEER 
 dan gemiddeld tevreden 
 over stagebegeleiding 
 van docenten 

 MINDER 
 dan gemiddeld tevreden 
 over stagebegeleiding 
 van docenten 

 TERUGKOMDAG 
 EN STAGEBEZOEK In zijn dubbelfunctie als directeur van de Trans-

fergroep en lector levenlang leren staat Anno 
van der Borg middenin maar liefst twee ingrij-
pende reorganisaties (zie artikel lectoren, p.18).
De lectoraten worden in 2011 gebundeld in zes 
kenniscentra op vier locaties, terwijl de Trans-
fergroep als aparte organisatie voor contracton-
derwijs juist wordt opgeheven en verdeeld over 
de instituten. Over die laatste ontwikkeling zijn 
Van der Borg en de meeste medewerkers van 
de Transfergroep niet erg enthousiast. Van der 
Borg: ‘Ik zie het voordeel er niet van in. Je raakt 
de eenheid binnen het bedrijf kwijt. Contract-
onderwijs en initieel onderwijs zouden wat mij 
betreft twee aparte, gelijkwaardige pijlers moe-
ten blijven.’

 VERRIJKING 
De Transfergroep biedt op commerciële basis 
opleidingen, cursussen en begeleidingstrajecten 
aan instellingen en bedrijven. De organisatie is 
ontstaan uit de HR en altijd onder haar bestuur 
blijven vallen, ook al werkte men zelfstandig. 
Een reorganisatie lag al jaren op de loer. De zes-
tig medewerkers - trainers, productgroepcoör-
dinatoren (pgc’s) en ondersteunend personeel - 
zullen begin 2011 verhuizen uit hun huidige 
pand bij de Kralingse Zoom en opgaan in ver-
schillende instituten (zie kader). Ook de naam 
Transfergroep Rotterdam verandert, Transfer-
groep zal voortaan worden gecommuniceerd 
met een sectoraanduiding: gezondheidszorg, 
welzijn, onderwijs etc. in combinatie met de 
naam Hogeschool Rotterdam-Transfergroep. 

Voorzitter van het college van bestuur Jasper 
Tuytel verwacht dat er door de integratie van de 
Transfergroep in de instituten een betere verbin-
ding ontstaat met de bacheloropleidingen. 

‘En ook met de klanten, die straks via één ac-
count zowel stagiaires als contractonderwijs 
kunnen afnemen.’ Tuytel ziet het als een ver-
rijking voor de HR. ‘Het contractonderwijs is 
in de jaren negentig apart gezet en de Transfer-
groep heeft zich ontwikkeld tot een goedlopend 
en financieel gezond en professioneel bedrijf. 
Nu is wat ons betreft de tijd rijp om het weer 
terug te plaatsen binnen de instituten.’
Van der Borg ziet weinig in de theorie dat de 
Transfergroep de instituten zou moeten ‘be-
vruchten’ met meer marktgericht en klantge-
richt denken. ‘Wij gaan met veertien mensen 
naar ISO (sociale opleidingen), daar werken in 
totaal driehonderd mensen. Dat staat in geen 
verhouding tot elkaar.’ Hij schat in dat de bu-
reaucratische cultuur binnen de HR juist het 
commerciële karakter van de Transfergroep zal 
aantasten. Tuytel is hier pragmatisch in. ‘Op dit 
moment vinden wij deze stap het beste. Maar als 
het over een paar jaar, na evaluatie, niet blijkt te 
werken, dan kunnen we weer heroverwegen. De 
praktijk moet gaan spreken.’ 

 SAMENWERKING LECTOREN 
De Transfergroep-medewerkers zullen zich flink 
moeten aanpassen aan de grootschaligheid en 
andere werkwijze binnen de HR. Wim Post, 
pgc gezondheidszorg: ‘Onze organisatie is altijd 
meer zelfsturend dan bureaucratisch geweest.’ 
Al worden de zorgen van Van der Borg breed 
gedeeld, men ziet ook kansen binnen de nieuwe 
structuur. Post: ‘Meer samenwerking met lecto-
ren, het verbreden van onze dienstverlening, het 
binnenhalen van jonge mensen. Als het meezit, 
gaan die zaken vorm krijgen. De directeur IVG 
(gezondheidszorg) is ondernemend en heeft een 
netwerk, daar zitten kansen. We kunnen in de 
slipstream van de contacten van het instituut 
nieuwe projecten werven. Wel verwachten we 
hier en daar te moeten knokken, maar we zijn 
ervan overtuigd dat we gaan slagen.’ o  
Sabine Schipper

Vijftien jaar geleden werden alle post-hbo activiteiten binnen de HR samengevoegd in 
één bedrijf voor contractonderwijs, de Transfergroep. Nu is besloten de Transfergroep 

per 1 januari 2011 op te heffen en te verdelen over verschillende instituten.
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RDM CAMPuS, WAAR OOK DE HOGESCHOOl ROTTERDAM 
IS GEHuISVEST, HEEfT DE JOB DuRA PRIJS IN DE WACHT 
GESlEEPT. De jury prijst de koppeling van onderwijs met bedrijven waar mbo- en 
hbo-studenten praktijkervaring kunnen opdoen. Met de prijs (25.000 euro en een 
kunstobject) steunt bouwfamilie Dura (bouw)projecten die bijdragen aan het sociale 
en culturele leven in Rotterdam. (AD)

RDM Campus 
in de prijzen

 In dit nummer de cartoon van ROBIN BREMER, 
 4e jaars illustratie aan WillemdeKooningAcademie/HR 

Kort
nieuws

   CiJfERS: Van alle studierichtingen binnen het hbo is het 
economisch onderwijs met 41,6% het grootste. 41,6 500 66.683euro boete kreeg een oud-student nadat hij foto’s 

van een docente had bewerkt tot pornofoto’s en op 
internet plaatste. 

In 2009 werden 66.683 
hbo-diploma’s uitgereikt.

15.000 studentenwoningen erbij 
Studentenhuisvesters, universiteiten, de LSVb en wethouders willen de 
komende vijf jaar minimaal vijftienduizend extra kamers bouwen. Maar 
er zijn er zestigduizend nodig. de studentenhuisvesters willen daarvan ‘in 
elk geval een kwart’ voor hun rekening nemen, maar op dit moment staan 
er niet genoeg projecten in de planning om die vijftienduizend studentwo-
ningen te realiseren. de partijen gaan eind dit jaar met elkaar om de tafel en 
hopen begin 2011 met een plan naar minister donner van Volkshuisvesting 
te kunnen. Want zonder steun van het Rijk gaat het niet lukken. (HOP)

Van Dale maakt 14 december be-
kend wat het woord van het jaar 
2010 zal zijn. In de categorie jon-
gerentaal nomineerde Van dale 
naast bovenstaande woorden 
ook ‘chillaxen’, een combinatie 
van chillen en relaxen, en ‘balkon-
springer’, iemand die vanaf een 
(hotel)balkon in een zwembad 
springt en die daarbij, volgens 
Van dale, ‘soms gewond raakt of 
omkomt’.

Tweetaligheid kan het optreden van symptomen van 
Alzheimer met vijf jaar vertragen. (Bron: Physorg)5 403.212 studenten waren in 2009 bij 

hbo-instellingen ingeschreven.

Avondcolleges 
onpopulAir
Uit een evaluatie bleek al dat tach-
tig procent van de studenten er 
niet op zit te wachten. Studenten 
hebben vaak andere verplichtingen 
en ‘er zijn docenten die ’s avonds 
hun jonge kinderen niet meer zien 
omdat die al naar bed zijn’, weet 
student en cmr-lid (centrale mede-
zeggenschapsraad) Niels Holswilder. 
Het gevolg is volgens hem dat de 
avondcolleges ook slechter bezocht 
worden.
dat er meer avondcolleges zijn, komt 
door de gewijzigde lestijdentabel, 
stelt de cmr. Vorig studiejaar waren 
alle colleges (van vijftig minuten) 
‘aan elkaar geplakt’, maar nu is er 
steeds een wisseltijd van tien minu-
ten. door deze nieuwe indeling past 
er één college minder in een werk-
dag, waardoor er meer colleges in 
de impopulaire avonduren worden 
geroosterd. 

TerpsTrA 
nieuwe 
voorziTTer 
inhollAnd
Doekle Terpstra is de nieuwe 
voorzitter van het college van 
bestuur van de hogeschool  
Inholland. Terpstra was voorzit-
ter van de HBO-raad, de koepel-
organisatie van het Nederlandse 
hoger beroepsonderwijs. 
Het dienstverband van de be-
stuursleden van Inholland is be-
eindigd en daarmee is Terpstra 
voorlopig het enige lid van het 
college van bestuur, dat hij zo 
snel mogelijk opnieuw wil sa-
menstellen. Ook zal hij de raad 
van toezicht op de schop ne-
men. Terpstra wil bij Inholland 
de kwaliteit van het onderwijs 
verbeteren en het vertrouwen 
herstellen. de afspraak is dat hij 
hooguit één jaar blijft.
Zijn salaris zal hetzelfde zijn als 
bij de HBO-raad: 150 duizend 
euro per jaar. ‘Hij krijgt geen 
auto, geen televisie in de auto en 
ook geen chauffeur erbij’, aldus 
zijn woordvoerder. 

Er staat sinds kort een vreemd ding op de 
cover van Profielen. Een wit vierkant met 

wat zwarte lijntjes en blokjes erin. Het lijkt op een streepjescode 
– en dat is het in feite ook. Smartphones kunnen deze tweedi-
mensionele streepjescode scannen en komen dan vanzelf op 
een heel mooie site. Welke? Eén keer raden.

Qr-code

‘We gaan het stevig aanpakken, 
fraude is fraude’, aldus staatssecre-
taris Zijlstra in verschillende media. 
Het kabinet heeft een wet aangeno-
men die het mogelijk maakt om stu-
denten te bestraffen als ze met hun 
studiebeurs frauderen. Een student 
die thuis woont maar een uitwonen-
de beurs krijgt, moet de beurs terug-
betalen en krijgt daar bovenop een 
boete van de helft van het te veel 
ontvangen bedrag. 
Zijlstra probeert ook geld terug te 
vorderen van collegebestuurders. 
de TU delft moest van Zijlstra 19 
duizend euro teruggeven omdat de 
voorzitter volgens hem te veel ver-
dient. Inholland moet betalen voor 
de te hoge ontslagpremie van de 
vertrokken Geert dales. later nam 
Zijlstra de topsalarissen van alle on-
derwijsbestuurders onder vuur.

Dork, 
Pino, 
Pokkefrost

Cheap shoppen 
vooR pRofielen-lezeRs
In de rubriek Afgestudeerd (p.31) 
interviewt Profielen dit keer 
Martijn Burgers. deze oud-
student hogere informatica werkt 
in de ICT als software engineer, 
maar is in 2010 ook gestart met 
een eigen bedrijf: de online out-
letshop Cheap Basterdz en Clever 
Babez, voor skate- en snowboar-
ders, kiters en surfers. Speciaal 
voor Profielen-lezers deelt Cheap 
Basterdz en Clever Babez twee 
waardebonnen van 100 euro uit, 
te besteden in de webshop. Er is 
een toegangslink die HR-studen-
ten direct toegang verleent tot 
de community. SCHRIJF JE IN en 
maak kans op een van die twee 
waardenbonnen. VOOR HEM: 
www.cheapbastardz.nl/promo/
hro. VOOR HAAR: 
www.cleverbabez.nl/promo/hro

WIN:waardebon100 euro

Stage

zijlsTrA pAkT door!
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‘Ik had een heel nare ervaring van een kletsnat bed bij het vrijen. Ik schrok me rot, was ik daar maar op 
voorbereid geweest.’ Aldus Annemarie, 24 jaar. Ze heeft spina bifida (open rug). ‘Artsen moeten incontinentie 

in relatie tot seksualiteit bespreekbaar maken. Bij mij was het mosterd na de maaltijd.’
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van de chronisch zieken de bijeenkomst ‘Vrijen, vriendschap en 
verkering’ voor studenten, docenten en professionals uit de gezond-
heidszorg. Susan Jedeloo, senior onderzoeker bij de kenniskring 
Transities in Zorg, introduceerde dit thema. ‘Praten over intieme  
relaties en seksualiteit is in een gezonde setting vaak al beladen. 
Voor en met jongeren met een chronische ziekte is dat, gezien de 
beperking die zij in allerlei varianten kunnen hebben, nog eens een 
graadje moeilijker.’ 
Jedeloo heeft tijdens haar onderzoek veel jongeren met een chroni-
sche ziekte over dit onderwerp gesproken. de hierboven geciteerde 
Annemarie was één van hen. Een ander verhaal is dat van Carlijn, 21 
jaar, ze heeft CP (spasticiteit). ‘Voor de toekomst ben ik blij dat de 
beenspreidingsoperatie gaat plaatsvinden, want die spreiding is niets 
meer. daar kan geen enkele vent meer tussen. de revalidatiearts had 
niet de moed het mij te vertellen, zij noemde alleen het verzorgende 
aspect, vooral tijdens de menstruatie. Ik dacht gelijk ook aan vrijen, 
maar we hebben het er niet over gehad. Zij heeft het niet genoemd 
en ik ben er niet over begonnen.’
‘Veertien procent van de kinderen en jongeren in Nederland heeft een 
chronische aandoening’, vertelt Jedeloo. ‘954 van hen namen deel aan 
een webenquête. 79 procent gaf aan dat seksualiteit nooit is bespro-
ken tijdens het poliklinische consult.’ Een wereld te winnen dus.

 LET’S TALK ABOUT SEx 
Om die reden is het bordspel Secz-Talk ontwikkeld en dat spel gaan de 
aanwezigen, onder leiding van de organiserende studenten, in groep-
jes spelen. Er zijn vier velden: lichaam, seks, relaties en toekomst en 
daarbinnen kun je vragen (Wat is masturbatie?) of opdrachten (Vraag 
je partner ten huwelijk.) krijgen. Als je niet wilt antwoorden, dan kun 
je de blooskaart inzetten. 
Ik speelde mee in een groepje wijkverpleegkundigen. En het duurde 
niet lang of de tongen kwamen los. ‘Ik had pas een jonge man met een 
chronische aandoening die een erectie kreeg bij het wassen. Ik heb 
niets gezegd omdat ik de situatie niet pijnlijker wilde maken dan die 
al was.’ Moeilijk, voor beide partijen. Hoe zou je dit kunnen aanpak-
ken? ‘Erkennen, erover praten en onzekerheid delen’, stelt Jedeloo. 
‘Zwijgen lost niets op.’
Wat vonden de wijkverpleegkundigen van het spel? ‘leuk, alhoewel 
de vragen duidelijk zijn gemaakt door heteroseksuele vrouwen’, vond 
een homoseksuele man. ‘Met wat meer variatie is het ook geschikt 
voor hetero- en homomannen.’ de 20-jarige studente vond het ‘best 
confronterend. Vooral die vraag over masturbatie.’
o   Dorine van Namen

Op YouTube staat een filmpje over Secztalk,          zie www.profielen.hro.nl. 
De geciteerde jongeren in dit artikel hebben in werkelijkheid een andere naam.

In een ‘functiehuis’ zijn de taken, functies en bij-
behorende beloningen van een instelling georga-
niseerd. Vier jaar geleden kreeg de Hogeschool 
Rotterdam een nieuw functiehuis met 225 func-
ties. Daarin staat gedetailleerd beschreven wat een 
functie inhoudt. Juist het specifieke karakter van 
de functieomschrijvingen en het feit dat er zoveel 
zijn, maakt een herziening nodig, vindt de HR.

Jolien de Weerdt is adviseur bij de afdeling 
personeel&organisatie (p&o). Zij begeleidt de 
invoering van het nieuwe functiehuis. ‘De Hoge-
school Rotterdam is niet de enige instelling die 
hiermee bezig is. Ook de Haagse Hogeschool, 
fontys en het Rijk werken aan een flexibeler en 
overzichtelijker functiehuis. Het Rijk had bijvoor-
beeld 50.000 functiebeschrijvingen en is terug-
gegaan naar 50. Op de HR waren het er 225 en 
worden het er 36.’

 OUDE FUNCTIENAAM BLIJFT 
Met name voor managers zaten er haken en ogen 
aan het bestaande functiehuis. De Weerdt: ‘Het was 
te weinig transparant. Door de veelheid aan func-
ties en de gedetailleerde omschrijvingen was het 
ook niet flexibel genoeg. Voor medewerkers waren 
de doorgroeimogelijkheden niet erg inzichtelijk.’
De bedoeling is dat het nieuwe functiehuis hierin 
verbetering gaat brengen. ‘Maar’, benadrukt De 
Weerdt, ‘in feite is het een administratieve ope-
ratie die niets zal veranderen aan de rechtspositie, 

schaal en het salaris van medewerkers. Stel dat je 
nu ‘p&o-adviseur’ bent, dan word je in het nieuwe 
functiehuis ‘beleidsmedewerker/adviseur’.’
Omdat het in het werkverkeer handig is als je kunt 
aangeven wat je doet, blijft de oude functienaam 
- in dit voorbeeld dus ‘p&o-adviseur’ - wel bestaan 
in HR-applicaties en kun je ‘m blijven gebruiken 
aan de telefoon, in brieven of e-mails. De nieu-
we functienaam is uitsluitend op de loonstrook 
te zien. Nieuwe of doorstromende medewerkers 
krijgen alleen een functiebeschrijving nieuwe stijl. 
‘En voor docenten verandert er helemaal niets’, 
voegt De Weerdt nog toe. ‘Met de invoering van 
de functiemix zijn hun functiebeschrijvingen in 
2009 al vernieuwd.’

 PILOT 
Het afgelopen voorjaar werd het nieuwe functie-
huis getoetst in twee pilots bij de facilitaire dienst 
en het bedrijfsbureau van IVG (Instituut voor Ge-
zondheidszorg). Kai Glerum is manager bedrijfs-
voering bij IVG. ‘In het oude functiehuis lagen de 
functieomschrijvingen tot in detail vast’, vertelt 
hij. ‘Maar sommige taken veranderen, vallen af 
of worden vervangen. Daarmee waren functie-
omschrijvingen snel verouderd. Een voorbeeld: 
in het oude computersysteem CatsCaas werd de 
cijferinvoer door medewerkers op het bedrijfsbu-
reau gedaan. Nu doen docenten het zelf in Osiris, 
maar het staat nog wel in de functiebeschrijvingen. 
Ik merkte dat ik daardoor bij sollicitaties soms een 
uitgebreide uitleg moest geven bij de functiebe-
schrijving: ‘deze taak staat er wel in, maar nu doen 
we het zus of zo’. Dat was niet helder. Ook leken 
functies strikt gescheiden, terwijl er in de dage-
lijkse werkpraktijk wel degelijk overlap is.’

De eerste ervaringen met het nieuwe functiehuis 
ervaart Glerum als positief. ‘Je wordt als manager 
niet meer beperkt door de functieomschrijvingen. 
Je kunt medewerkers met een bepaald niveau nu 
beter inzetten waar ze nodig zijn en passen. Als 
het nodig is om heel specifiek te zijn wat betreft 
de taken van een medewerker, dan regel je dat bij 
de werkafspraken. Ook vind ik het eenvoudiger 
om het huidige functiehuis te gebruiken als ijkpunt 
waar een medewerker staat en welke groei er mo-
gelijk is.’ o  Esmé van der Molen

Elke medewerker (met uitzondering van docenten, 
peercoaches en studentassistenten) ontvangt een brief 
over het nieuwe functiehuis. Houd ook intranet Hint 
in de gaten voor informatie.

Functiehuis 
aangepast

In december zullen de medewerkers van de Hogeschool Rotterdam een nieuwe 
functienaam op hun loonstrook aantreffen. Het functiehuis van 2006 is op de 

schop gegaan, maar aan de rechtspositie en het salaris verandert niets.

nieuws

 de hr gaat van 225 
 naar 36 functieS.

DE VERANDERINGEN OP EEN RIJ
Met ingang van 2011 heeft de HR een nieuw functiehuis. 2011 is 

een overgangsjaar. Aan het einde daarvan is het nieuwe functie-

huis formeel van toepassing en zullen alleen nog de algemene 

functiebeschrijvingen gebruikt worden. Vanaf dat moment kun-

nen medewerkers ook formeel beroep en bezwaar maken. 

DIT GAAT VERANDEREN:
• De functienaam op je loonstrook

• De algemene functiebeschrijving

• Inzicht in loopbaanmogelijkheden

• Overzicht en samenhang in functies

DIT VERANDERT NIET:
• Salaris, rechtspositie, functie-inhoud

• De ‘oude’ functienaam. Deze kan voor interne communi-

catie gebruikt blijven worden.
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Dat valt tegen. Er is tot 2014 geen tekort, maar een fors 
overschot aan hoogopgeleide bèta’s en technici, voorspelt 
het Researchcentrum voor Onderwijs en Arbeidsmarkt. 
Maar volgens het Platform Bèta Techniek zal de 
arbeidsmarkt daarna weer aantrekken.

Vooral universitair geschoolde bèta’s zullen moeilijker een baan vin-
den, schreef het ROA. Het centrum van de Universiteit Maastricht on-
derzoekt elke twee jaar de arbeidsmarktperspectieven van recent 
afgestudeerden. Op vraag van het Platform Bèta Techniek nam ze 
specifiek de positie van bètatechnici onder de loep. Het ROA voor-
spelt een overschot van 2700 hbo-technici en 8300 universitair ge-
schoolde bèta’s tot 2014. 
‘dat komt doordat meer studenten een technische opleiding volgen 
terwijl de vraag naar nieuw personeel door de economische crisis 
afneemt’, zegt Frank Cörvers, hoofd onderzoek arbeidsdynamiek 
van het ROA. ‘dat betekent niet dat deze mensen per se werkloos 
worden, zij kunnen bijvoorbeeld ook in een aanverwant beroep of 
onder hun niveau gaan werken.’

 BOUWKUNDE EN INFORMATICA 
de prognose dat juist universitair geschoolde technici wat van de 
crisis gaan merken, is gebaseerd op het feit dat zij werken in sec-
toren die minder last hebben van vergrijzing. daardoor komen er 
minder arbeidsplaatsen vrij en zijn pas afgestudeerden dus sterker 
afhankelijk van het aantrekken van werkgelegenheid. Alleen voor 
studenten aan economische en juridische wo-opleidingen ziet de 
toekomst er nog ongunstiger uit.
Voor negen van de tien universitaire bèta’s is het arbeidsmarkt-
perspectief de komende jaren matig of slecht, becijferde het ROA. 
Vooral wo-afgestudeerden in de civiele techniek, informatica en be-
stuurlijke informatiekunde krijgen het moeilijk. dat geldt ook voor 
hbo-studenten informatica en bouwkunde. Voor hbo’ers in de elek-
trotechniek en chemische technologie ziet de arbeidsmarkt er wel 
goed uit, volgens het ROA. En voor universitair geschoolde werktuig-
bouwkundigen geldt hetzelfde.

 BETERE PERSPECTIEVEN NA 2014 
Betekent dit dat universiteiten en hogescholen minder bèta’s moe-
ten gaan opleiden? Frank Cörvers: ‘Het is moeilijk om iets te zeggen 
over de situatie na 2014. Studenten die een technische opleiding 
willen volgen, moeten misschien beter nadenken of ze dat echt wil-
len. Op langere termijn verwacht ik overigens voor alle richtingen 
weer ‘tekorten’, dat wil zeggen grotere fricties die kunnen leiden tot 
loonstijgingen.’ Voor bètatechnisch geschoolden gaat het ROA uit 
van een tekort van 37.000 banen, al zijn dat vooral banen op vmbo- 
en mbo-niveau.
Ook het Platform Bèta Techniek, dat overheidssubsidie krijgt om het 
tekort aan bèta’s en technici te bestrijden, verwacht dat de arbeids-
markt op de iets langere termijn aantrekt. ‘Uit de prognoses die onder-
zoeksbureau louter maakte op basis van ROA- en UWV-cijfers, blijkt 
dat in 2015 geen enkele hbo- of wo-studie een slecht of matig arbeids-
marktperspectief heeft’, stelt Rebecca Hamer, programmaregisseur on-
derzoek van Platform Bèta Techniek. o  HOP, Marijke de Vries

OVERSChOT 
AAN 

hOOGOpGElEiDE 
BèTA’S

 voor hbo’erS 
 eleKtrotechnieK 
 en chemiSche 
 technologie ziet 
 de arbeidSmarKt  
 er wel goed uit. 

nieuws

hoe bereid iK me voor? 
 1. DOE JE HUISWERK BIJ NUFFIC 
Op www.nuffic.nl vind je een schat aan 
informatie over buitenlandstages.
 2. WERKVERGUNNING, VISUM, RIJBEWIJS ETC. 
Zorg dat je je zaakjes op orde hebt. Je kunt 
een speciale verzekering afsluiten voor 
stage in het buitenland. Onderzoek of je een 
werkvergunning (buiten Europa) of visum moet 
aanvragen, en realiseer je dat er bijzondere 
procedures gelden voor Amerika. Informeer 
of je rijbewijs geldig is in je stageland en 
ga je naar een risicoland, meld dan bij de 
Nederlandse ambassade of consul waar je 
verblijft. Hoe dan ook is het handig het adres 
van de ambassade paraat te hebben.
3. SUPPORT VAN DE HR 
Kijk of je een (stage)begeleider op de HR kunt 
vinden die het land of de branche kent waar je 
aan de slag gaat.
4. NA ZESSEN 
denk na wat je na werktijd gaat doen. Juist als 
je je niet voorbereidt op je vrije tijd, kun je het 
moeilijk krijgen in het buitenland.
 5. ALLEEN IS MAAR ALLEEN 
Onderzoek of je de stap naar het buitenland 
samen met een studiegenoot kunt wagen. 
Vooral als je naar een land gaat waarvan je 
de taal niet spreekt, is het fijn om elkaar een 
luisterend oor te bieden. 

 hoe vind iK een StagepleK? 
 6.  ZOEK BINNEN JE EIGEN NETWERK 
Wil je stage lopen in het buitenland, verspreid 
dat bericht dan in je (sociale) netwerk en dat 
van je ouders of naaste familie. Vaak kun je op 
die manier een eerste contact leggen met een 
internationaal stageadres.
 7.  SOLLICITEER BIJ EEN MULTINATIONAL
Kijk in het vacaturebestand van een grote 
multinational, zoals Shell of Unilever, of schrijf 
een open sollicitatiebrief.
 8. SOLLICITEER BIJ EEN ORGANISATIE VOOR 
 ONTWIKKELINGSHULP 
Wil je stage lopen in een ontwikkelingsland, 
schrijf dan een brief naar een organisatie voor 
ontwikkelingshulp. let op: het voorbereiden 
van dit soort stages kost meer tijd. Alleen al het 
aanvragen van visa en een werkvergunning kan 
soms wel een jaar duren. 
 9. YELLOW PAGES 
Speur door de Yellow Pages (Gouden Gids) 
van de regio/het land waar je naartoe wilt. 
Vind je een interessant bedrijf, dan kun je via 
de Economische Voorlichtingsdienst (EVd/
Internationaal) het adres opvragen van de 
lokale Kamer van Koophandel om meer over 
het bedrijf te weten te komen.
 10. STAGEBEMIDDELINGSBUREAUS 
Je kunt ook een bureau inschakelen om je 
te helpen met het vinden van een stage. 
Op www.nuffic.nl vind je een lijst van 
stagebemiddelingsbureaus. Bedenk wel dat zelf 
een adres vinden beter is voor je portemonnaie.

 money, money, money 
11. Tel je geld voordat je op buitenlandstage 
gaat. Reis- en verblijfskosten kunnen soms flink 
oplopen. Een kamer in Parijs bijvoorbeeld kost 
tussen de 700 en 900 euro. 
12. loop je via een Nederlands bedrijf stage 
in het buitenland? Onderzoek dan of je 
stagewerkgever de reis- en verblijfskosten 
betaalt.
13. Meestal betaal je geen loonbelasting over 
je stagevergoeding, maar check het voor de 
zekerheid bij je werkgever. 
14. Vraag een stagebeurs aan.
Het international office van de HR bemiddelt 
voor de Erasmus Beurs (200 euro p/m) en de 
Explorer beurs van de HR (geen vaststaand 
bedrag). de eerstvolgende deadline voor het 
aanvragen is 1 mei 2011. Meer informatie 
bij international office, 010-794 60 05, 
internationaloffice@hro.nl o 

Deze tips werden verzameld op www.nuffic.nl 
en uit gesprekken met het international office HR 
en docent/stagebeleider Nathalie Loos (RBS).B
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Buitenlandstage 
in 14 tips

Veel studenten dromen van een stage 
in het buitenland. Helaas blijft het 

daar vaak bij. Het regelwerk 
en de extra kosten die bij 

een buitenlandstage komen kijken, 
schrikken af. Profielen zette 

de eerste stap en sprokkelde 
veertien tips bij elkaar. 

DE REST IS AAN JOU. 
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Elke winter heeft de student vrijetijdsmanagement 
(vtm) om wie het hier gaat persoonlijke problemen. 
Daardoor lukte het vorige winter niet om het vak 
Onderzoek 1 te volgen.
Toen hij zag dat ditzelfde vak ook op het programma 
stond van de summerschool vtm, schreef hij zich in. Tot 
zijn spijt werd hij geweigerd. Hij mocht niet deelnemen, 
omdat – zo liet de directie van de Willem de Kooning 
Academie weten – hij niet voldeed aan de eis enkele 
punten van zijn propedeuse te zijn verwijderd. Van de 
60 punten had hij er tot dan toe 39 gehaald. Ook voerde 
de directie als reden tot afwijzing aan dat de student 
het vak niet in het reguliere onderwijs had gevolgd. 
de summerschool duurt maar een week. Studenten 
worden bijgespijkerd op bepaalde onderdelen. Het kan 
dus geen hele onderwijsperiode vervangen.
Als dat zo is, dan had in de studiegids moeten staan 
dat er eisen verbonden zijn aan deelname aan de 
summerschool, voert de student aan. Maar in de 
studiegids is hier niets over te vinden. Ook op andere 
manieren is dit niet tijdig gecommuniceerd. Het 
college van beroep geeft de student hierin gelijk. Het 
besluit van de directie van de WdKA wordt vernietigd, 
al worden daar geen consequenties aan verbonden. 
Ook zal het de student niet meer helpen. dat wist hij al 
voordat hij de klacht neerlegde bij het college. Hij deed 
het omdat hij het een principiële zaak vond, waarin hij 
nu dus wel zijn recht heeft gehaald. o  
Esmé van der Molen

 KLACHT VAN:  

directie WdKA
student vrijetijdsmanagement (vtm, WdKA)

 UITSPRAAK COLLEGE VAN BEROEP: 

Het rapportcijfer van de opleidingen

bovengeMiddeld
pabo Dordrecht    78 ++
Docent beeldende kunst en vormgeving   76 ++
pabo Rotterdam    74 +
logistiek en technische vervoerskunde   74 +
fiscale economie    72 +
Chemische technologie    70 +
Vormgeving     70 +
Maritiem officier    68 +
Chemie     66 +
Civiele techniek    66 +
Elektrotechniek    66 +
fysiotherapie     66 + 

geMiddeld
Sociaal pedagogische hulpverlening   64 0
logopedie     64 0
Autonome beeldende kunst    62 0
Communicatie en multimedia     62 0
financial services management   62 0
Gezondheidszorgtechnologie    62 0
lero exacte vakken    62 0
Technische bedrijfskunde    62 0
Technische informatica    62 0
Bedrijfskundige informatica    60 0
Ergotherapie     60 0
industrieel product Ontwerpen   60 0
logistiek en economie    60 0
pedagogiek     60 0
Verloskunde     60 0
Accountancy     58 0
Biologie en medisch lab. onderwijs   58 0
Communicatie     58 0
facility management    58 0
Ruimtelijke ordening en planologie   58 0
Bedrijfseconomie    56 0
Bouwkunde     56 0
Culturele & maatschappelijke vorming   56 0
informatica     56 0
international bus. & languages   56 0
Mediatechnologie    56 0
Maatschappelijk werk en dienstv.   56 0

ondeRgeMiddeld
Werktuigbouwkunde    54 -
lero maatschappijvakken    52 -
Commerciële economie    50 -
Small business & retailmanagement   50 - 
international Business and Management   48 -
lerarenopleiding talen    48 -
Management, economie en recht   48 -
Vastgoed en makelaardij    48 -
personeel en arbeid    44 --
hbo verpleegkunde    44 --

HOE DEZE TABEL TE LEZEN:
de plussen, minnen en nullen geven aan of een opleiding beter, slechter of gelijk aan de 
gemiddelde hbo-opleiding scoort. de opleidingen zijn beoordeeld op een schaal van nul tot 
honderd. Het rapportcijfer is een gemiddelde op basis van de nationale studenten enquête 
(nse) 2010. de cijfers over studie-uren en extra kosten zijn gemiddeldes uit de nse 2007-
2009. deze gegevens zijn in 2010 niet vernieuwd.   
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nieuws BESTE SCORE VOOR pABO DORDT

DE HOGESCHOOL ROTTERDAM STAAT MET DEZE SCORE 
NEGENDE IN DE RANKING VAN DE TWAALF GROTE 
HOGESCHOLEN. OP EEN SCHAAL VAN NUL TOT HONDERD 
SCOREN DE GROTE INSTELLINGEN ALLEMAAL TUSSEN 
DE 55 (INHOLLAND EN DE HOGESCHOOL UTRECHT) EN 
66 PUNTEN (AVANS). DE HR HEEFT 56 PUNTEN. 
Bij deze grote hogescholen valt de relatief hoge score van 
Avans Hogeschool en Hogeschool Zuyd op. Dat komt 
volgens de Keuzegids, doordat ze ‘niet zo hard hebben 
meegedaan aan de kwalijke trend om het onderwijs steeds 
verder te verdunnen onder het mom van een nieuw on-
derwijsconcept’. De Hogeschool utrecht is inmiddels ‘af-
gezakt tot hetzelfde niveau als Inholland’. En die hoge-
school scoort al jaren laag in de gids.

zuiden bezig aan opmars
Kleinere hbo’s doen het, net als in eerdere edities, een 
stuk beter dan de grote hogescholen, met als uitschieter de 
middelgrote Christelijke Hogeschool Ede met 79 punten. 
Maar ook de kleine Hogeschool Zeeland en de NHTV 
scoren goed met beide 68 punten.
Enkele zelfstandige pabo’s oogsten nog meer lof. De Drie-
star in Gouda en de Katholieke Pabo Zwolle krijgen zelfs 
92 punten. Ook het particuliere IVA, een hogeschool voor 
de mobiliteitsbranche, scoort 92 punten.
Verder constateert de Keuzegids 2011 dat het hoger onder-
wijs in het zuiden van het land bezig is aan een opmars. 
Hogescholen uit limburg, Brabant en Zeeland doen het 
bovengemiddeld goed. De conclusie is dan ook dat instel-
lingen uit de Randstad verder achterop raken.
De Keuzegids benadrukt dat de oordelen over individu-
ele opleidingen belangrijker zijn dan de totaalscores van 
hele hogescholen. Zo zijn bijvoorbeeld de zorgopleidin-
gen van de Hogeschool Zuyd zeer gewaardeerd en telt de 
overall slecht scorende Hogeschool utrecht enkele goede 

opleidingen, zoals fysiotherapie, chemie en biologie. Inhol-
land, dat al jaren door slechte studentenoordelen wordt 
geplaagd, heeft goede zorgopleidingen in Amsterdam. o  
HOP, Bas Belleman/Redactie Profielen

De Keuzegids komt tot zijn scores door de antwoorden 
uit Nationale Studenten Enquête te combineren met 
deskundigenoordelen van keuringsinstantie NVAO 
en feitelijke informatie als groepsgrootte, contacturen, 
studietempo en uitval in het eerste studiejaar. 

GEEf JOUW MENiNG. profielen 
is een onafhankelijk platform. 

Schrijf naar: profielen@hro.nl.

ElSEViER-RANKiNG
Dit najaar verscheen het themanummer 
DE BESTE STUDiES VAN 2010 VAN WEEKBlAD ElSEViER, 
gebaseerd op een onderzoek van ResearchNed.  

DE ViJf hOOGSTE hR-noteringen:
•	 Logistiek	en	technische	vervoerskunde		 	 7	+
•	 Pabo	 	 	 	 7
•	 Civiele	techniek	 	 	 7
•	 Chemie	 	 	 	 7
•	 Elektrotechniek	 	 	 7

DE ViJf lAAGSTE hR-noteringen:
•	 Personeel	en	arbeid	 	 	 6,5	-
•	 Management,	economie	en	recht	 	 6,5	-
•	 International	business	and	management	studies			 6,4	-
•	 Ergotherapie	 	 	 	 6,4	-
•	 Verpleegkunde	 	 	 6,3	-

De plussen of minnen geven aan of een opleiding beduidend beter 
of slechter scoort dan het gemiddelde.

Keuzegids 2011: 
Randstad RaaKt 
veRdeR achteRop

De HR-pabo in Dordrecht en de opleiding 
DOCENT BEELDENDE KUNST EN VORMGEVING 
VAN DE WILLEM DE KOONING ACADEMIE scoren 
bovengemiddeld goed in de KEUZEGIDS HOGER 
ONDERWIJS 2011. Van de 48 HR-opleidingen 
die in de gids zijn opgenomen, scoren er twaalf 
bovengemiddeld goed, 27 gemiddeld, acht minder 
dan gemiddeld en twee significant onder het 
gemiddelde.

‘VERBETERTRAJECT 
 p&A iNGEZET’
De opleiding personeel&arbeid scoorde 
in de Keuzegids 44 punten op een 
schaal van 1 tot 100. Dat is ‘goed’ voor 
twee minnen en dat betekent dat 
de opleiding duidelijk onder het 
gemiddelde scoort. 
Elizabeth Minnemann is directeur 
van het instituut voor Management-
opleidingen (iMO) waar p&a onder valt. 
‘Wij zijn ons bewust van deze ranking. 
We kennen de cijfers al langer. 
Daarom hebben wij een verbetertraject 
ingezet met het iMO transformatieplan. 
het plan beoogt kwaliteit en 
studenttevredenheid te verbeteren.
Onlangs heeft p&a al een zware toets 
doorstaan met het verkrijgen van 
de accreditatie door de onafhankelijk 
Netherlands Quality Agency NQA. 
Dat is een goede start. ik ben er 
zeker van dat ons verbetertraject 
de komende jaren zijn vruchten zal 
afwerpen. iedereen is enthousiast 
aan de slag.’
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 Tekst Sabine Schipper  Fotografie Ronald van den Heerik 

interview KliMAATWETENSChAppER

‘Lekker cheesy’, vindt 
hij zelf, maar Appy Sluijs (30) 

heeft ‘als een echte popster’ 
zijn wetenschapsprijzen aan 
de muur van zijn nieuwe kantoor 

gehangen. De jonge paleoklimato-
loog en biogeoloog is beroemd 

om zijn onderzoek naar klimaat-
verandering in het verleden. 
Hij publiceerde in Science en Nature 

en reisde met expedities de wereld 
over. Tegelijkertijd is hij nooit te 

beroerd om zijn werk te verklaren op 
De Wereld Draait Door-niveau of voor 

een klas middelbare scholieren.

 ‘ik
 w

as
 vr

oe
ge

r e
en

 kl
ein

 ac
tiv

ist
je

’ Appy 
Slu
IjS



16 Profielen 17Profielen

 JE HEBT VEEL PRIJZEN GEWONNEN, ZOALS 
 DE HEINEKEN YOUNG SCIENTIST AWARD. 
 WELKE PRIJS VIND JE HET MEEST WAARDEVOL?  
‘de Academische Jaarprijs, uit 2007. die 
kregen we met een team van vijftien man. We 
hebben lessen ontwikkeld voor het middelbaar 
onderwijs over klimaat in het verleden. Op dat 
project ben ik trots, we hebben er met z'n allen 
hard aan gewerkt. de onderwijsmodules staan 
online en zijn voor elke docent te gebruiken. 
de docent kan ons mailen voor uitleg en 
achtergronden. We kunnen zelfs een pakketje 
stenen toesturen als materiaal bij de lessen.’

 HOE BEN JE IN DIT VAKGEBIED BELAND? 
‘Ik wilde altijd al de milieukant op. Ik was vroe-
ger een klein activistje. Mijn vader is bioloog, 
hij heeft bij mij de interesse voor natuurweten-
schappen gewekt. Ik kwam bij de studie biologie 
de vakgroep tegen waar ik nu werk (biomariene 
wetenschappen en vooral de richting van de 
paleoklimatologie). dat vond ik gelijk hartstikke 
tof, het was de perfecte combinatie van milieu, 
klimaat en verleden. de vakgroep is de laatste 
jaren enorm gegroeid, we hebben nu ook onze 
eigen geïntegreerde bachelorrichting.’

 JE DOET ONDERZOEK NAAR KLIMAAT-
 VERANDERINGEN IN HET VERLEDEN. 
 WAT KUNNEN WIJ DAARVAN LEREN IN 
 ONZE TIJD? 
‘We kijken naar perioden lang geleden waarin 
CO²-concentraties door natuurlijke omstandig-
heden zeer hoog waren. We onderzoeken hoe 
het klimaat daar toen op reageerde. Als je be-
grijpt wat er in het verleden is gebeurd, kun je 
beter precieze voorspellingen doen over hoe de 
toekomst zal verlopen. Sommige dingen kun je 
niet met onze tijd vergelijken. 55 miljoen jaar 
geleden bestond de Himalaya nog niet, dat is 
nu een belangrijk onderdeel van ons klimaat-
systeem. Maar natuurkundige wetten zijn altijd 
hetzelfde geweest: de zwaartekracht bijvoor-
beeld of het gegeven dat water uitzet als het 

warmer wordt. de meeste omstandigheden zijn 
gelijk gebleven.
‘In het verleden zien we zonder uitzondering 
dat als CO²-concentraties zeer hoog zijn - zoals 
tijdens een periode 55 miljoen jaar geleden - 
de aarde warmer wordt. dat kunnen we nu dus 
weer verwachten. We kunnen dat zien aan het 
feit dat er toen palmen waren op de Noordpool. 
Palmen liegen niet, die kunnen alleen bij hogere 
temperaturen overleven.’

 IN HET IPCC -RAPPORT WAARIN 
 WETENSCHAPPERS WERELDWIJD HET 
 KLIMAATPROBLEEM BESCHRIJVEN, WERD 
 EEN PAAR FOUTEN GECONSTATEERD. 
 KLIMAATSCEPTICI GEBRUIKTEN DIT OM HET 
 HELE RAPPORT AF TE SERVEREN EN 
 DE KLIMAATVERANDERING AF TE DOEN ALS 
 ONZIN. 
‘de sceptici hebben het wat dat betreft goed ge-
daan door die paar kleine foutjes op te blazen 
en te roepen: "Zie je wel, er klopt geen reet van." 
Van de grote klimaattop vorig jaar in Kopenha-
gen viel sowieso al weinig resultaat te verwach-
ten, maar dit heeft niet echt geholpen.’

 HET IS OOK LASTIG TE WEERLEGGEN 
 OMDAT HET ALLEMAAL ZO INGEWIKKELD
 IN ELKAAR  ZIT, ER ZIT EEN GROTE 
ONZEKERHEIDSFACTOR IN. 
‘Ja dat is waar. de komende eeuw zal de aarde 
opwarmen tussen de anderhalf en zes graden. 
We weten het niet preciezer dan dat. de grote 
vraag is wat voor gevolgen dat precies gaat 
hebben. Maar een paar dingen weten we wel 
heel zeker: Verhoogde CO²-concentraties zorgen 

voor opwarming, en de mens veroorzaakt dat. 
dat staat echt als een paal boven water. Een be-
langrijk misverstand is dat fossiele brandstoffen 
bijna op zouden zijn. de olie raakt inderdaad op, 
maar we hebben nog voor een paar honderd jaar 
steenkool. In China wordt ongeveer elke week 
een nieuwe steenkolencentrale geopend. Tegelij-
kertijd doet China ook veel aan duurzame ener-
gieontwikkeling. Veel meer dan Europa. Op dit 
moment maken wij als democratie niet de keuze 
om op grote schaal alternatieve energiebronnen 
te ontwikkelen en verbeteren. dat is duidelijk.’

 BEN JE TELEURGESTELD DAT WE NU EEN 
 NIEUWE REGERING HEBBEN DIE NAGENOEG 
 NIETS DOET AAN HET TEGENGAAN VAN 
 KLIMAATVERANDERING? 
‘Ik vind niet dat wetenschappers zich actief 
moeten inlaten met de politiek. Ik ben wel ac-
tief in communiceren naar de media, maar ik wil 
geen politieke lobby optuigen. Politici hebben 
zelf de verantwoordelijkheid om goed geïnfor-
meerd te zijn over dit onderwerp, daar kunnen 
ze ons voor opzoeken. En dat gebeurt ook. In het 
vorige kabinet hebben verschillende ministers 
actief informatie gevraagd bij mensen zoals ik. 
Ze vroegen: "Wat vind jij dat we moeten doen?" 
Het vorige kabinet heeft besloten dat er twintig 
procent vermindering van uitstoot moet komen 
in 2020. dat is door het nieuwe kabinet bijge-
steld naar 14 procent.’

 RAAKT HET JE OOK PERSOONLIJK, 
 HET KLIMAATDEBAT EN TOEKOMST-
 VOORSPELLINGEN? WORD JE ER SOMS 
 DEPRESSIEF VAN? 

‘Nee, ik ben van nature optimistisch. Het werkt 
ook beter om de boodschap op een positieve 
manier over te brengen en de kansen te laten 
zien in plaats van doemscenario’s te schetsen. 
dat merk ik ook als ik voor een groep scholie-
ren sta. de uitdaging zit hem in de vraag: "Hoe 
kunnen wij zonder CO²-uitstoot hetzelfde wel-
vaartsniveau behouden?" We moeten zo snel 
mogelijk heel goede alternatieve energiebron-
nen ontwikkelen om de olie en steenkool te 
vervangen. Niet alleen voor de klimaatsveran-

dering maar ook voor andere problemen die 
CO² met zich meebrengt, zoals de verzuring van 
de oceanen.

 DUS IEDEREEN EEN ZONNEPANEEL OP ZIJN 
 DAK EN WE ZIJN ERUIT. 
‘Nog niet. In duitsland krijgen mensen al subsi-
die voor zonnepanelen, in Nederland is het veel 
minder goed geregeld. Het is ook moeilijk te 
zeggen wanneer de techniek van de collectoren 
goed genoeg is. Er zijn nog wel wat doorbraken 

nodig. Als je er meer geld instopt, is de kans dat 
het zich snel ontwikkelt natuurlijk veel groter. 
dat zou de Europese Unie moeten doen. Maar in 
tijden van economische crisis is het aan de bur-
ger lastig te verkopen om veel geld te steken in 
wetenschappelijk onderzoek.’

 WAAROM IS KLIMAAT ZO'N LINKS 
 ONDERWERP? HET IS TOCH IETS WAAR 
 IEDEREEN, OOK DE RECHTSE PARTIJEN EN 
 KIEZERS, MEE TE MAKEN HEBBEN? 
‘dat begrijp ik eerlijk gezegd ook niet. Goede 
vraag. Misschien gaat het om de wil om din-
gen te veranderen. Om willen nadenken over 
de toekomst. Verantwoordelijkheid nemen voor 
de lange termijn.’

 VEEL MENSEN DENKEN: ‘IK KAN WEL 
 DUURZAAM GAAN LEVEN, MAAR ALS MIJN 
 BUREN EN DE REST VAN DE WERELD DAT NIET 
 DOEN, DAN HEEFT DAT GEEN NUT.’ 
‘Ik ben het daar helemaal mee eens. Natuurlijk 
moet het individu ook verantwoordelijkheid 
nemen, maar de echte beslissingen moeten op 
grote schaal worden genomen. de politiek moet 
zijn verantwoordelijkheid nemen.’

 HOE ZIET JOUW EIGEN TOEKOMST ERUIT? 
 WAAR BEN JE DE KOMENDE TIJD MEE BEZIG? 
‘We hebben net subsidie gekregen voor een 
Europees project voor onderzoek naar oceaan-
verzuring door toedoen van CO². CO² reageert 
op de oceaan als een zuur en dat heeft weer 
consequenties voor al het leven in de oceaan. 
Het wordt de komende vijf jaar vooral veel la-
boratoriumwerk, ik hoef er helaas dit keer niet 
de wereld voor over te varen.’ o

Appy SlUiJS interview

WIE: Appy Sluijs 
BIJZONDER: Appy is de jongste 
onderzoeker van de Jonge Akademie
LEUKE APPY-LINKS: 
www.expeditiebroeikaswereld.nl
www.fastfacts.nl/content/appy-
sluijs-paleoklimatoloog
www.dejongeakademie.nl

‘Palmen liegen niet.’

‘iK ben van nature 
optimiStiSch.’

interview

‘china doet veel 
meer aan duurzame 
energieontwiKKeling 

dan europa.’
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achtergronD

IN 2002 WERDEN DE EERSTE LECTOREN OP DE HR 
AANGESTELD. DOELSTELLING WAS EEN BETERE 
VERBINDING TUSSEN ONDERWIJS EN PRAKTIJK EN HET 
ONTWIKKELEN VAN PRAKTIJKGERICHT ONDERZOEK. 
ER WAS OOK KRITIEK: HOGESCHOLEN MOESTEN GEEN 
‘UNIVERSITEITJE’ WILLEN SPELEN. Inmiddels zijn we 
acht jaar verder en werken er veertig lectoren op de HR. 
Praktijkgericht onderzoek heeft zijn positie verworven 
binnen het hbo, maar men worstelt met het vinden van 
de juiste vorm.
De huidige kenniskring-structuur waarbinnen de lectoren 
functioneren, moet op de schop, besloot het college van 
bestuur (cvb). Voorzitter Jasper Tuytel legt uit waarom: 
‘Het overgrote deel van de lectoren komt nauwelijks 
aan onderzoek toe, ze zijn te veel bezig met uitvoerende 
taken. Er is ook te veel versnippering. Een betere focus is 
noodzakelijk als we willen werken aan onze positie van 
university of applied science.’

hype
Die focus hoopt het college te bereiken met het opzetten 
van een nieuw instituut, op termijn wellicht aan de Pieter 
de Hoochweg gevestigd, maar vooralsnog gehuisvest op 
vier locaties. In plaats van de huidige elf kenniskringen 
komen er zes kenniscentra. Deze zijn gebaseerd zijn op 
zes thema’s die zeer nauw aansluiten bij het beleid van 
de gemeente Rotterdam: integrale gebiedsontwikkeling, 
zorginnovatie, talentontwikkeling, duurzaamheid, creative 
industry en business development. 
Anno van der Borg is lector levenlang leren bij ISO 
(sociale opleidingen) en – tot eind 2010 – directeur 
van de Transfergroep, het aan de HR verbonden 
contractonderwijs. Hij begrijpt niet dat het cvb enerzijds 
kiest voor centralisering (voor de lectoraten en de associate 
degrees in de Rotterdam Academy ) en anderzijds voor 
decentralisering (voor de Transfergroep, zie p.5). ‘Het 
komt op mij over als een hype, net als de keuze voor de 
zes thema's. Talentontwikkeling, waar mijn lectoraat onder 

zal vallen, is een modewoord dat je momenteel overal 
tegenkomt.’
Van der Borg vindt het terecht dat het cvb goed onderzoek 
verwacht en daarop wil sturen. ‘Maar daarvoor hoef je 
niet te centraliseren. Kwaliteitsverbetering kan ook op 
instituutsniveau, in plaats van het als cvb naar je toe te 
trekken.’ De thematische beperking vindt hij ook niet 
wenselijk. ‘Als je alleen uitgaat van deze thema’s, zul je 
nooit alle instituten betrekken bij het kenniscentrum.’ Van 
der Borg stelt een structuur op twee levels voor. ‘Benoem 
per jaar een aantal multidisciplinaire onderzoeksprojecten 
die passen in de externe strategie en die onder het cvb 
vallen. Maar behoud daarnaast de kenniskringen. laat 
lectoren en instituten de verantwoordelijkheid houden om 
hun werk zelf te doen.’
Een punt van zorg is ook de verbinding tussen onderzoek 
en onderwijs. Anne van Delft, lector international business 
bij de Rotterdam Business School, vreest dat het contact 
met studenten en docenten zal verslechteren. ‘In de huidige 
situatie is het al lastig om relaties op te bouwen binnen 
het instituut, dat zal straks door de fysieke afstand nog 
moeizamer gaan. Je loopt niet meer bij elkaar binnen.’ Van 
Delft ziet wel voordelen in een nauwere samenwerking 
met andere lectoren, maar vooral op het gebied van 
methodologie en het delen van ervaringen.

discussie
Tuytel weet dat er discussie is over het risico van minder 
contact met de instituten. ‘Maar ik ben niet bang dat het zal 
gebeuren. lectoren kunnen niet functioneren zonder het 
inschakelen van de instituten. Het nieuw te vormen Instituut 
voor Onderzoek en Innovatie zal verantwoordelijk blijven 
voor de invulling van de minors en I-labs (innovation 
labs) en zal hierin nauw samenwerken met vierdejaars 
studenten.’ 
Van der Borg acht desondanks de kans groot dat het bestuur 
over een aantal jaar zal erkennen dat de centralisering 
van de lectoraten ervoor heeft gezorgd dat onderzoek en 

cvb Kiest vooR 
nieuwe aanpaK 
lectoRaten

DE LECTORATEN EN KENNISKRINGEN WORDEN VANAF 2011 
UIT DE INSTITUTEN GEHAALD EN GAAN SAMEN EEN NIEUW 
INSTITUUT VORMEN MET DE WERKNAAM INSTITUUT VOOR ONDER-
ZOEK EN INNOVATIE. HIERBINNEN KOMEN ZES KENNISCENTRA. 
DE MENINGEN OVER DEZE NIEUWE AANPAK ZIJN VERDEELD.

‘iK hoop dat we 
 ooK voor bedrijven 

 buiten poStcode 3000 
 onderzoeK Kunnen 

blijven doen.’

onderwijs te ver van elkaar zijn komen af te staan. ‘Er is 
niet één beste manier om alles te organiseren’, reageert 
Tuytel. ‘We bekijken het per fase. Door de lectoraten nu 
bij elkaar te zetten kunnen ze professionaliseren en beter 
ondersteund worden. Wellicht dat er in de toekomst weer 
wordt besloten om ze terug te plaatsen naar de instituten. 
Ik sluit niets uit.’
In deze nieuwe constructie zullen de instituten bijdragen 
aan de onderzoeksprogramma's en deze achteraf evalu-
eren. Maar de werkelijke aansturing van het onderzoeks-
instituut zal liggen bij een algemeen directeur, die weer 
verantwoording moet afleggen aan het cvb. Er worden zes 
programmamanagers voor de zes thema’s van het kennis-
centrum aangesteld die begin 2011 samen met deze alge-
meen directeur het onderzoeksprogramma gaan bepalen. 
De functie van algemeen directeur zal in de beginperiode 
door Tuytel zelf worden bekleed. 
De lectoren worden volgens Tuytel 'uiteraard’ ook betrok-
ken bij de totstandkoming van het onderzoeksprogramma. 
‘Want zij hebben inhoudelijk de meeste kennis.’ 
Chris Kuiper, lector participatie, arbeid en gezondheid bij 
het IVG (Instituut Voor Gezondheidszorg), ziet vooral 
voordelen van de nieuwe structuur: ‘Het is goed als er 
meer samenhang komt tussen de lectoraten. Ik ken lang 
niet alle veertig lectoren en weet niet waar iedereen mee 
bezig is. We zullen meer dan voorheen in een team moeten 
werken. Elke speler zal gaan ervaren hoe dat is.’
Kuiper vindt het prima dat de lectoren zich door de keuze 
voor de zes thema’s moeten richten op de regio Rotterdam. 
‘Als je praktijkgericht wilt zijn, moet je die praktijk ook 
definiëren.’ Hij denkt niet dat het contact met het instituut 
zal verzwakken: ‘Zolang we onszelf niet verstrikken in een 
bureaucratisch web, zal dat wel goed komen. De HR-sfeer 
kenmerkt zich door de informele contacten.’ Dat het cvb 
zich nu zo nadrukkelijk met de lectoren en het onderzoek 
gaat bemoeien, vindt Kuiper positief. ‘Daarmee stijgt de 
status van onderzoek als pijler binnen de HR.’

postcode 3000
Kiezen voor een focus betekent dat je er ook voor kiest 
om dingen níet meer te doen. Dat beaamt Tuytel: ‘Als 
lectoren niet meer passen in de nieuwe structuur, dan zal 
hun contract niet worden verlengd.’ Bij lector Van Delft 
roept de regionale focus vragen op. ‘Wij richten ons bij 
international business niet alleen op Rotterdam.  Ik hoop 
dat we de vrijheid houden om ook voor bedrijven buiten 
postcode 3000 onderzoek te doen.’ 
Ook Van der Borg is er niet gerust op. ‘Ik vind de nieuwe 
lijn inhoudelijk te versmallend. Het werkveld zou net zo 
bepalend moeten zijn als het beleid van de gemeente 
Rotterdam. Want werkveld en gemeentebeleid zijn niet 
één op één hetzelfde, zeker niet binnen de sociale sector.’ 
o  Sabine Schipper
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LAATST WERD IK GEATTENDEERD OP EEN ONLINE KLACHT VAN 
EEN STUDENT. Hij zette zijn vraagtekens bij de inhoud en het niveau 
van moderne vreemde talen op zijn opleiding, en van Engels in het 
bijzonder. Omdat ik niet alleen docent Engels ben, maar ook iemand 
met een mening (én een column) werd me gevraagd of ik daar 
column-technisch iets mee kon. De klacht vond ik in ieder geval 
wel herkenbaar. Moderne vreemde talen bestaan nauwelijks meer 
in hbo-land en Engels wordt wel op veel opleidingen (zeker niet op 
alle) gegeven, maar vraag niet hoe. Het wrange is dat dat voor veel 
van onze studenten met een vooropleiding in het mbo maar goed 
is. Op veel toeleverende mbo’s wordt in vier jaar nauwelijks iets aan 
Engels gedaan. Om over andere moderne vreemde talen nog maar 
te zwijgen.
Desondanks mag in het hbo de lat best hoger liggen. Engels is in 
veel branches waarvoor het hbo opleidt zo ongeveer de voertaal 
en wij moeten de studenten goed afleveren op de arbeidsmarkt. 
Studenten moeten Engels dus niet alleen begrijpen, maar vooral ook 
kunnen spreken en schrijven. Om dat te kunnen moet de basis goed 
zijn en omdat juist dat niet bij iedereen het geval is, moeten ‘zwakke’ 
studenten worden bijgespijkerd. Daar kunnen ze zelf natuurlijk 
ook mee aan de slag: Engelstalige films kijken, (online) artikelen of 
boeken in het Engels lezen, letterlijk alle beetjes helpen. Het klinkt 
als een goedkope slogan, maar een taal leren moet je gewoon doen.
Ook adviseer ik mijn studenten nog weleens ter verbetering van hun 
Engelse skills en woordenschat naar Engelstalige muziek te luisteren. 
Met het geven van dat advies had ik sinds de opkomst en populariteit  
van gangsta rap (‘Yo, you been doin' all this dope producin', you 
ain't had a chance to show 'em what time it is, so watchu want 
...?) misschien beter kunnen stoppen.  Vroegâh zongen the Beatles(!) 
nog gewoon: ‘Yesterday (bepaling van verleden tijd), all my troubles 
seemed (verleden tijd van ‘to seem’) so far away’. Maar de ‘creatieve 
vrijheid’ in de popmuziek sloeg niet veel later keihard toe. Prince 
(I would die 4 u) en u2 (nee, die band heet vertaald niet ‘u twee’) 
gebruikten al sms-taal voordat we sms’ten. En laatst had Timbaland 
een hit met ‘The way I are’, zong Iyaz in Replay ‘who would have 
ever knew’ en schreef één van mijn studenten in zijn klachtenbrief: 
‘ & I ain’t gonna pay U no mo’.
Jurgen van Raak is docent Engels en studieloopbaancoach bij het Insti-
tuut voor Communicatie, Media en Informatietechnologie.

slecht engels

COLUMN
JURGEN VAN RAAK
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 HR-studenten op stage     

 tekst Olmo LInthorst & Esmé van der Molen fotografie Levien willemse  

STAGIAIRES ZIJN EEN BElANGRIJKE WORKFORCE 
IN ONZE ECONOMIE. IN GROTEN GETAlE STROMEN 

STUdENTEN JAARlIJKS dE BEdRIJVEN, INSTEllINGEN 
EN SCHOlEN BINNEN. dE WERKVlOER OP! 

PROFIElEN PORTRETTEERT ZES HR-STUdENTEN OP 
HUN STAGEAdRES.

ashley ann schaab (21)
Vierdejaars verpleegkunde
STAGE: longafdeling Sint Franciscus Gasthuis, Rotterdam

‘De opleiding verpleegkunde is heel 
praktijkgericht. In de eerste twee jaar 
loop je een korte stage, in het derde 
en vierde jaar ben je eigenlijk altijd 
op stage, met schooldagen ertussen. 
Zelf ben ik een doener. Ik leer sneller 
en beter als ik het in de praktijk doe 
en zie. Ik vind het leuk om de theorie 
uit het eerste en tweede jaar in de 
praktijk te brengen.
‘Op de longafdeling van het Sint 
Franciscus Gasthuis zijn twee zalen 
met maximaal twaalf patiënten die 
volledig worden gerund door mbo- en 
hbo-studenten. die studenten moeten 
de zorg coördineren, taken delegeren 
– eigenlijk gewoon alles voor elkaar 
krijgen. Zelf doe ik de roostering. 
Natuurlijk houdt een gediplomeerde 
een oogje in het zeil, maar je directe 
collega’s zijn studenten. daardoor leer 
je snel taken zelfstandig uit te voeren. 
‘Het is ook heel leerzaam om zelf 
studenten te begeleiden. Ik begeleid 
toevallig een medestudent van de 
HR, een derdejaars verpleegkunde. 
dat verbaast je? Studenten houden 
inderdaad niet alleen deze leerunit 
draaiende, ze begeleiden ook andere 
studenten op dezelfde leerunit. Soms 
heb je het daar met patiënten over. Ze 
zien wel dat er veel leerlingen rond-
lopen, maar ik heb er nog nooit een 
negatieve reactie op gehad.’
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‘Ik ben blij dat ik bij een middelgroot 
ontwerpbureau zit, want nu kan ik 
met veel verschillende projecten mee-
draaien. En bij elk project zit ik weer 
in een andere fase van het ontwerp-
proces. Ik stuur zelf ook aan op veel 
afwisseling in mijn werkzaamheden en 
bespreek dat steeds met mijn stage-
begeleider. De opleiding heeft een lijst 
gemaakt met wat je moet kunnen als 
ontwerper. Op mijn stage geef ik dan 
aan wat ik daarvan nog wil leren.
‘dit is mijn vierde stage – ik heb al een 
andere opleiding gedaan – en ik merk 
dat ik er echt ervaring in krijg. In het 
verdedigen van je positie als stagiair 
bijvoorbeeld. Ik heb op eerdere stages 
weleens koffie moeten halen, bij wijze 
van spreken. Ook hier heb ik een keer 
gezegd: “dit ga ik niet doen”. Als je dat 
goed onderbouwt en kunt laten zien 
dat je bewust bezig bent met je leer-
proces, dan accepteert een bedrijf dat. 
Ik vind het overigens wel logisch dat 
je af en toe dingen voor het bedrijf 
doet. Zij steken veel tijd in jou, je kunt 
best iets terug doen. de balans moet 
alleen wel in orde zijn.’

tim tRaas (23) 
Derdejaars industrieel productontwerpen (IPO)

STAGE: ONTWERPBUREAU MMID, DELFT

Marloes: ‘Ik loop stage bij de jazzpro-
grammering. Met mijn passie voor 
muziek zit ik dus op de goede plek. 
de medewerkers van lV werken hier 
allemaal heel graag. Ze zijn echt gek 
van wat ze doen. Dat zorgt voor een 
leuke werksfeer. Sinds de verhuizing 
naar de Kop van Zuid kunnen er meer 
concerten worden geprogrammeerd. 
En het loopt goed. Het tweede concert 
was al meteen uitverkocht. Als stagi-
aire zit ik er met mijn neus bovenop. 
Ik doe de artiestenbegeleiding, ben 
aanwezig bij de soundchecks en con-
certen, maak posters en een interne 
nieuwsbrief. Ik voel me een geluksvo-
gel dat ik hier stage kan lopen.’
Rosa: ‘dat geldt zeker ook voor mij. 
Ik was altijd al geïnteresseerd in film, 
maar door deze stage ben ik erachter 
gekomen dat ik ook beroepsmatig 
verder wil met film. de kant van 
programmering lijkt me superleuk, 
maar ik voel me ook aangetrokken 
tot de artistieke kant. Ik leer hier veel 
en daarom vind ik het fijn dat ik ook 
iets kan terugdoen. lV wilde al heel 
lang een open doek-avond voor jonge 
filmmakers, maar men kwam er steeds 
niet aan toe. Ik werk daar nu aan en 
het is een goed gevoel dat de eerste 
open doek-avond waarschijnlijk in 
januari zal plaatsvinden.’

rePOrtAGe

maRloes de Reus (19) & 
Rosa duveKot (21)
Derdejaars vrijetijdsmanagement
STAGE: JAZZ- EN FILMPROGRAMMERING LANTERENVENSTER (LV)
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‘Ik heb er vol overtuiging voor 
gekozen om docent te worden. Op dit 
moment loop ik stage op het Albeda 
College. Ik geef les aan leerlingen van 
de branche handel en commercie op 
niveau 3. Het vak waarin ik les geef, 
heet burgerschap. dat is te vergelijken 
met het vak maatschappijleer in het 
voortgezet onderwijs. 
Als docent wil ik leerlingen boeien 
en inspireren. Mijn aanwezigheid in 
de klas moet een meerwaarde zijn. 
Naast het opvoeden, orde handhaven 
en brandjes blussen, wil ik de leerlin-
gen kennis bijbrengen. Ik vind het 
jammer dat ik op het mbo niet diep 
op de stof kan ingaan en soms meer 
functioneer als maatschappelijk 
werker. Ik wil dat mijn leerlingen 
leren redeneren, verbanden leggen 
en problemen doorgronden. Na het 
behalen van mijn hbo-diploma wil ik 
daarom sociologie gaan studeren aan 
de universiteit. Als socioloog wil ik 
graag over een paar jaar les geven 
op het hbo. Hbo’ers zijn mondiger 
en kritischer en op dat niveau kan ik 
meer vakkennis kwijt. Wie weet geef 
ik later zelf les op de HR.’

billel boutachKouRt (20) 
Derdejaars lerarenopleiding maatschappijleer

STAGE: ALBEDA COLLEGE, ROTTERDAM-LOMBARDIJEN

Jelena  JesniK (30)
Derdejaars commerciële economie
STAGE: PROJECTS&MARKETING BIJ 
MARLIESDEKKERS

‘Werken bij MarliesDekkers is heel 
dynamisch en druk. Je bent constant 
bezig, soms met kleine regeldingetjes, 
soms met langetermijnzaken. Het is 
een jong en vrouwelijk bedrijf. Ik denk 
dat tachtig of negentig procent van 
de medewerkers vrouw is. Als je na 
een lange dag moe bent, kun je hier 
je hakken uitschoppen en op je panty 
door het kantoor lopen. dat kan niet 
bij een bank, denk ik. Tussen het harde 
werken door lunchen we ook samen. 
dat is altijd gezellig.
‘Op het hoofdkantoor werken negentig 
medewerkers. Ik assisteer de manager 
en junior-manager. Samen met hen 
heb ik aan twee modeshows gewerkt, 
in Antwerpen en Bloemendaal. Voor 
mijn tussenbeoordeling kreeg ik een 
acht en als waardering voor mijn inzet 
mocht ik laatst een lingeriesetje uit-
zoeken. Het gaat dus heel goed, maar 
zelf wil ik wel mijn zakelijke Neder-
lands verbeteren. Omdat ik uit Servië 
kom, is taal een aandachtspunt. Aan de 
andere kant ben ik door die migratie 
juist een flexibel mens geworden. Ik 
kan snel schakelen en dat is in het 
werk, maar ook als studerende moe-
der, een handige eigenschap.’
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KenniswerKers arnouD vlaK, lector maatschappelijK vastgoeD  

‘WONINGEN, KANTOREN, WINKELS EN BE-
DRIJFSGEBOUWEN, DAT IS VASTGOED. MAAR 
STENEN ZIJN NIET SOCIAAL, GEBOUWEN ZIJN 
NIET MAATSCHAPPELIJK. WAT ER IN DIE GE-
BOUWEN GEBEURT, BEPAALT OF VASTGOED 
OP DAT MOMENT EEN MAATSCHAPPELIJKE 
FUNCTIE HEEFT.
‘Om verschillende redenen ben ik er niet zo’n 
voorstander van dat organisaties met een maat-
schappelijke functie, zoals zorg, onderwijs en 
overheid, bedrijfsruimte kopen. Allereerst 
omdat het managen van vastgoed afleidt van 
de kerntaak. Het is niet hun core business en 
daarom weten ze er per definitie minder van 
dan organisaties die daarin zijn gespecialiseerd. 
Investeren in en exploiteren van vastgoed is een 
vak apart en managers in zorg en onderwijs zijn 
daar over het algemeen niet heel goed in, al was 
het maar omdat vastgoedmanagement voor hen 
bijzaak is en blijft. De kans op het maken van 
fouten en daarmee op benadeling van de maat-
schappelijke kerntaak is levensgroot. Daarnaast 
is het bij een pand in eigen gebruik ondoorzich-
tiger wat de werkelijke exploitatiekosten zijn, 
tenzij je jezelf een risicodekkende huur berekent 
waarin alle investeringslasten zijn meegenomen, 
maar dat is meestal niet het geval. 
‘Bovendien gebeurt het regelmatig dat gebou-
wen worden neergezet die slechts één gebruiks-
functie hebben. Houdt de organisatie op te 
bestaan, dan rest slechts de sloophamer. Mijn 
ideaal is dat er alleen gebouwen worden neerge-
zet die, na elkaar, meerdere vormen van gebruik 
kunnen herbergen zonder dat grote ingrepen 
nodig zijn, dat gespecialiseerde investerings-
maatschappijen in vastgoed investeren en het 
exploiteren, en dat organisaties met een maat-
schappelijke taak ruimte húren zodat duidelijk 
is wat de echte kosten zijn. Scholen, ziekenhui-

zen, verzorgings- en verpleeghuizen worden ge-
zien als aantrekkelijke organisaties met een laag 
risicoprofiel en dat betekent dat ze als huurder 
wel degelijk een goede onderhandelingspositie 
hebben. Dit vraagt echter nog steeds om pro-
fessionalisering van hun vastgoedmanagement, 
niet in de rol van eigenaar en investeerder maar 
in die van eindgebruiker en huisvestingsmana-
ger. Ook daarin is voor maatschappelijke orga-
nisaties nog veel te winnen; hoe lager de kosten, 
hoe meer geld beschikbaar is voor handen aan 
het bed en onderwijsgevenden voor de klas.’

HOEVEEL RISICO MAG EEN WONINGCORPO-
RATIE NEMEN?
‘Voor woningcorporaties ligt het verhaal anders. 
Ook zij hebben een maatschappelijke functie, 
namelijk betaalbare huizen bouwen en behe-
ren voor mensen die niet in staat zijn om een 
huis te kopen of een hoge huur te betalen, maar 
voor hen is het investeren in en beheren van 
vastgoed wél core business. In oude wijken 
kost ze dat heel veel geld. Tegelijk moeten ze 
sinds vijftien jaar hun ‘eigen broek ophouden’: 
de overheid springt niet meer bij als de exploi-
tatie tekortschiet. En de huur mogen ze niet 
zelf vaststellen, díe wordt door de rijksoverheid 
begrensd. Alleen het beheren van vastgoed is 
dus niet voldoende, daarmee overleeft een cor-
poratie niet. Daarom zijn corporaties zich ook 
gaan richten op andere vastgoedactiviteiten, 

zoals het ontwikkelen van koopwoningen en 
het exploiteren van duurdere huurwoningen. 
Het rendement dat op die activiteiten wordt 
gemaakt is bestemd voor goedkope woningen 
en samenlevingsopbouwactiviteiten. Die neven-
investeringen zijn dus prima, mits er wel goede 
businesscases ten grondslag liggen aan de keu-
zes die men maakt. 
‘De vraag is natuurlijk hoeveel risico een cor-
poratie hierbij mag nemen. Een laag risico be-
tekent ook een laag rendement, een hoog risico 
zou ook de kans op een hoog rendement moe-
ten betekenen. Het gaat erom daartussen een 
evenwicht te vinden en de keuzes expliciet te 
benoemen. Zo zou elke corporatie een indivi-
dueel risicoprofiel moeten maken zodat men 
weloverwogen kan besluiten welke investerin-
gen wel en niet worden gedaan.’ 

VERTALING NAAR OPLEIDING V&M
Hoe gaan studenten van het Instituut voor Ma-
nagementopleidingen met dit onderwerp aan de 
slag? ‘Op dit moment nog niet. Ik ben bezig 
de kenniskring op te bouwen om van daaruit 
het curriculum voor studenten vastgoed en ma-
kelaardij (v&m) te beïnvloeden. Het heeft mijn 
voorkeur dat het profiel van onze opleiding 
scherper wordt, zodat we ons ook beter kun-
nen positioneren ten opzichte van de collega-
hogescholen. Mijn idee is om (maatschappe-
lijk) vastgoed en beleggingskunde aan elkaar te 
koppelen en zo de opleiding v&m een versterkt 
economisch fundament te geven. Als dit goed 
staat, is presentatie aan het beroepenveld en 
doelgericht zoeken naar stageplaatsen en onder-
zoeksvragen geen probleem. We hopen volgend 
collegejaar zover te zijn.’ 
o Dorine van Namen

‘stenen zijn niet sociaal’

Arnoud Vlak (1962) is lector maatschappelijk 
vastgoed bij het Instituut voor 
Managementopleidingen. ‘Maar’, stelt Vlak, 
‘maatschappelijk vastgoed bestaat helemaal niet.’

WIE: Arnoud Vlak
OP DE HR: lector
BUITEN DE HR: managing direc-
tor IPd Nederland/IPd European 
Social Property Services. IPd 
maakt rendementsindicatoren 
voor woningcorporaties.

‘maatSchappelijKe 
organiSatieS Kunnen 
beter vaStgoed huren 
dan Kopen.’

‘hoe lager de 
gebruiKSKoSten, hoe meer 
geld beSchiKbaar iS voor 

menSen aan het bed en 
voor de KlaS.’
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13.35 uur
Donderdagmiddag. In het gebouw van de Kamer van 
Koophandel (KvK) aan de Blaak verzamelen de studen-
ten zich voor de finalemiddag die om 14.00 uur moet 
gaan beginnen. Een paar groepen mag dan een pitch 
doen. docent Bert Thierauf komt binnenlopen voor een 
laatste peptalk. ‘Verkoop je zelf, doe ontzettend je best. 
Als jullie verliezen, ga ik jullie de hele volgende week 
afzeiken’, zegt hij met een glimlach. Zijn vraag waarom 
de tweedejaars studenten small business & retailman-
agement Max en Raza niet in pak zijn, is wat serieuzer 
van toon. Max: ‘de vorige presentatie was ook niet in 
pak, ik hoorde gisteravond laat pas dat we in de finale 
stonden. En nu hoor ik dat het voor 120 man is!’
Ook het verzoek van Raza of hij vanmiddag wat eer-
der weg kan, valt bij Thierauf niet goed. ‘dit is de pro-
jectweek, je hoort van negen tot vijf aanwezig te zijn. 
Als je een baan hebt, vraag je dat ook niet aan je baas. 
dit is business.’

14.15 uur
In het met ruim honderd personen gevulde auditorium 
gaat de finalemiddag van start. Er zijn prijsuitreikingen 
en een speech van KvK-directeur Rienk van den Berg. 
‘Als ondernemer moet je een doorzetter zijn, en weten 
wat je wilt’, geeft hij de economiestudenten mee.

14.55 uur
Hét moment voor Raza en Max: de pitch! Max verzorgt 
de inleiding, Raza legt uit hoe de smartphone-oplader 
precies werkt. Met zijn handen zet hij zijn verhaal extra 
kracht bij. Elektriciteit opwekken met lichaamswarmte 
is al langer bekend, een oplader in een colbertjasje is 
echter het nog prille idee van de twee studenten. Raza: 
‘de vraag is: welke ondernemer stapt erin?’
Er volgen meer pitches, en vervolgens de pauze waarin 
de jury zich kan beraden. Max vertelt dat de pitch ‘wel 
aardig’ ging. ‘Wij zijn later met het project begonnen dan 
de andere groepen, we hebben bijvoorbeeld nog geen 
verkoopprijs. daarom denk ik niet dat we gaan win-
nen.’

16.05 uur
Toch bijt Max voorafgaand aan de prijsuitreiking even 
op zijn nagels. Twee van de drie juryleden noemen de 
‘bodywarmer’ van Raza en Max expliciet maar winnen 
doen ze inderdaad niet. die eer valt te beurt aan Ber-
ryhoesjes, een junioronderneming van vier studenten 
commerciële economie die hoesjes voor Blackberry 
als relatiegeschenk en reclameobject willen inzetten. 
dit viertal is wél strak in pak, maar dat is niet waarom 
ze wonnen, weet Max. Of Raza en hij hun idee verder 
ontwikkelen, moeten ze nog bezien, maar doorgaan met 
ondernemen is een ‘zekerheidje’. o  Jos van Nierop 

HR-studenten stortten zich vorige maand 
in de Rotterdam Entrepreneurship Week. 

Onder hen Raza Rahman en Max 
Pelkman die met hun elevatorpitch de 

finale bereikten. Hun idee? Een colbert 
met een apparaatje dat je smartphone 

oplaadt met de elektriciteit die vrijkomt 
door lichaamswarmte.

De RotteRDam 
entRePReneuRsHiP Week
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AChTERGROND StAGeLOPen
 Tekst Dorine van Namen Illustratie Johan Kleinjan 

‘WIJ LEIDEN STUDENTEN OP OM DIENSTEN EN PRODUC-
TEN TE VERKOPEN. Dat betekent dat ze ook zichzelf 
moeten verkopen. De eerste verantwoordelijkheid voor 
het verkrijgen van een stageplaats ligt dus bij hen’, ver-
telt Ben Brandenburg, accountmanager bij de Rotterdam 
Business School (RBS).
Jaarlijks gaan zo’n 320 ibms-studenten (international busi-
ness and management studies) op stage, 120 van ibl (inter-
national business and languages) en 80 van tma (trade ma-
nagement gericht op Azië).  Brandenburg: ‘Deze derdejaars 
studenten zoeken meestal via het bureau externe betrekkin-
gen van ons instituut, op de stagebeurs die we jaarlijks orga-
niseren, bij stagebemiddelingsbureaus of in het netwerk van 
ouderejaars. De stagecoördinator bepaalt of een stageplek 
voldoet aan de eisen van de opleiding. De meeste stagiaires 
komen terecht bij multinationals (in marketing, logistiek of 
finance) of bij stagebedrijven in het midden- en kleinbedrijf. 
‘Onze stages zijn na-
tuurlijk heel internatio-
naal georiënteerd. On-
geveer dertig procent 
van de studentenpopu-
latie is van buitenlandse 
origine. De meesten 
komen uit Azië. Ook 
voor de Nederlandse 
stagiaires geldt dat zij 
vaak en graag naar het buitenland gaan. We proberen daar-
om binnen bepaalde landen structurele afspraken te maken 
over afname van een bepaald aantal stagiaires. In Maleisië 
bijvoorbeeld onderhouden we contacten met de Malaysian 
Dutch Business Council. 
‘Omgekeerd zijn er ook buitenlandse studenten die in Ne-
derland stage gaan lopen. Elk jaar bemiddelen we zo’n vier, 
vijf Russische studenten naar een stageplek in Nederland. 
Er zijn hier genoeg bedrijven die de Russische markt willen 

verkennen en daar kunnen deze studenten een belangrijke 
rol bij spelen. Het bemiddelen van buitenlandse studenten 
brengt wel wat bureaucratische rompslomp met zich mee. 
De gemeente moet namelijk aan elke student een burger-
servicenummer verstrekken en dat gaat niet altijd even snel. 
Voor bedrijven is dat vaak lastig.’ 

 PERSONEELSTEKORTEN AANVULLEN
Bij de opleiding civiele techniek van het Instituut voor 
Bouw- en Bedrijfskunde (IBB) zijn de studentenaantallen 
kleiner. ‘Dit jaar lopen 49 derdejaarsstudenten stage, volgend 
jaar zullen dat er zo’n 65 zijn en het jaar daarop 70’, vertelt 
Peter van Rijn, stagecoördinator van de derdejaars civiele 
techniek. ‘Als stagecoördinator beschik ik over een uitge-
breid relatiebestand. In december stuur ik een mail rond 
met het verzoek aan te geven of en hoeveel stageplaatsen elk 
bedrijf beschikbaar heeft. De aanmeldingen gaan naar het 
stagebureau en worden op intranet geplaatst. Daarna ligt de 
bal bij de studenten. Nu is onze opleiding van een zodanige 
omvang dat we onze studenten goed kennen. Studenten die 
extra begeleiding nodig hebben bij het verwerven van een 
stageplek, krijgen dat ook.’ 
Bij RBS en IBB ligt de verantwoordelijkheid voor het ver-
krijgen van een stageplaats dus in belangrijke mate bij de stu-
dent. Bij de lerarenopleiding is dat anders. Gosse Romkes is 
als adjunct-directeur verantwoordelijk voor het stagebeleid 
van de lerarenopleidingen: ‘Op verzoek van de scholen ver-
delen wíj de beschikbare stageplaatsen over de ongeveer 600 
eerste- en tweedejaars studenten voltijd. Deze groep is te 
groot om het anders te doen. De eerste- en tweedejaars zijn 
moeilijker te plaatsen omdat zij veel begeleiding vragen en 
nog niet zelfstandig klassen kunnen draaien. Pas in het derde 
en vierde jaar kunnen zij meer autonoom onderwijstaken 
uitvoeren en op die manier personeelstekorten aanvullen. 
Voor deze groep is het niet moeilijk om aan stageplaatsen te 
komen. Zij zoeken en vinden die dan ook zelf.’

 het vinden 
 van een Stage lijKt 

 door de criSiS 
 eerder maKKelijKer 

 dan moeilijKer 
 geworden. 

alle studenten doen het: stagelopen. maar hoe vinden zij hun 
stageplaatsen? en is het verkrijgen van een stageplek moeilijker 
geworden door de economische crisis? hoe intensief worden 
stagiaires vanuit de hogeschool begeleid? profielen sprak hierover 
met stagecoördinatoren en accountmanagers.

echte      weRK
het 
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Martijn Burgers is een van de drie eigenaren van de 
online-outletshop Cheap Bastardz en Clever Babez, 
een besloten community voor boardsporters: skate- 
en snowboarders, kiters en surfers. Tijdens een 
surftrip naar Normandië bedachten de drie vrien-
den dat het wel heel leuk zou zijn om gezamenlijk 
een bedrijf te starten waarin zij het nuttige met het 
aangename zouden kunnen verenigen. En zo werd 
het idee geboren om een webshop te beginnen.
‘Verkopen kunnen de andere twee als de besten. En 
zo’n site bouwen, ja, dat kan ik wel. Al brainstormend 
concludeerden we dat iedereen van de mooie dingen 
in het (sport)leven houdt, maar er niet te veel voor wil 
betalen. Eigenlijk zijn we allemaal Cheap Bastardz. En 
daarmee was de naam een feit. de ladies daarente-
gen weten over het algemeen precies wat ze willen en 
daarom noemen we de vrouwenlijn Clever Babez. 
‘Als lid kun je punten verdienen door bijvoorbeeld ie-
mand anders uit te nodigen lid te worden. Of door 
een link op je Facebook- of Hyvesaccount te plaatsen. 
Hoe meer punten, hoe hoger je status binnen de com-
munity en hoe beter je karma. Je begint als Wesley 
Sneijder of Jolanthe, die kunnen niet eens hun eigen 
bruiloft betalen, en uiteindelijk kun je Ghandi of moe-
der Teresa worden. 
‘leden krijgen toegang tot de sales met kortingen die 
kunnen oplopen tot zeventig procent. Wij kopen de 
restvoorraad van het afgelopen seizoen en af en toe 
een partij van het huidige seizoen. Hoe meer leden, 
hoe beter de deals. We hebben op dit moment vier-
duizend leden en hopen door te groeien naar tien-
duizend en ook ons aanbod uit te breiden met media, 
lifestyle, reizen en events, natuurlijk wel allemaal ge-
relateerd aan de boardsporten.’

VAN WESLEY TOT GHANDI
‘de sales rouleren per merk en duren maximaal vier 
dagen. dat maakt ons werk wel heel arbeidsintensief: 
voor elke sale tuigen wij een nieuwe webshop op. Om-
dat de kledingbranche redelijk chaotisch is, krijgen we 
meestal geen foto’s van de producten meegestuurd, 
die moeten we zelf maken. Ook is er nooit maten-
informatie voorhanden waardoor klanten weleens 
een verkeerde inschatting maken van hun maat en 
dat is vervelend want de retourzendingen zijn voor 
onze kosten. We hopen binnenkort een student aan 
te nemen die de webshop gaat vullen: de maten, pro-
ducten en prijzen invoeren. Via de Creative Factory 
(stimuleringsinitiatief voor jonge ondernemers – red.) 
hebben we al een fotograaf gevonden om de collectie 
snel en goed in beeld te krijgen. 
‘We kunnen nog niet van Cheap Bastardz leven, ster-
ker nog: we hebben niet eens een bedrijfspand. Ik 
hoop dat we over een tijdje een ruimte kunnen huren 
in de Creative Factory. Voorlopig hebben we er al-
lemaal nog een baan naast. Ik heb stage gelopen bij 
IBAS ICT en kon daar na mijn stage direct aan de slag. 
dit bedrijf is inmiddels overgenomen door Ordina en 
daar werk ik nu als software engineer.
‘Zelfstandig ondernemer worden is nooit echt een 
wens geweest, maar toen ik werd gevraagd om mee 
te doen, dacht ik wel: dit is echt iets voor mij. En zo is 
het ook. Ik vind het hartstikke leuk.’ o 
Dorine van Namen
 
Win €100,–!  Zie p.7.

 GELEERD: 
 Een goede, brede basis 
 GEMIST: 
 Diepgang. Breedte en diepte gaan 
 natuurlijk ook moeilijk samen. 
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Martijn 
Burgers

Martijn Burgers (1984) begon met een studie hogere informatica 
en ging na zijn afstuderen aan de slag als software engineer. 

Maar in 2010 gooide hij het roer om en besloot hij ondernemer 
te worden, voorlopig nog naast zijn ICT-baan.

afgestudeerd 

CURRICULUM VITAE

2001-2005   
informatica
2005 IBAS ICT, software 
engineer
2006-heden Ordina, 
software engineer
2010-heden Mede-
eigenaar online-
outletstore Cheap 
Bastardz en Clever 
Babez

Tot 2005:  hogere informatica
Nu: software engineer en 
mede-eigenaar online-outletstore

AChTERGROND

 VOLDOENDE STAGEPLAATSEN? 
Ook in de gezondheidszorg zijn er personeelstekorten. Stu-
denten verpleegkunde worden met open armen ontvangen. 
Martha van Gaalen is werkbegeleider op de afdeling kinder-
geneeskunde van het Erasmus MC-Sophia. ‘Op dit moment 
lopen hier achttien studenten stage, op een afdeling met 22 
tot 24 bedden. Acht komen van de Hogeschool Rotterdam, 
de rest volgt de interne specialisatie kinderverpleegkunde. 

Stagiaires zijn erg belangrijk voor ons 
omdat we een fors tekort hebben aan 
verpleegkundigen. Ouderejaarsstu-
denten werken vaak al zelfstandiger, 
krijgen eigen patiënten toegewezen en 
tellen gewoon mee op de dienstlijst. 
Natuurlijk zijn er altijd gediplomeerde 

verpleegkundigen die controleren of alles goed gaat, maar 
soms lopen er meer studenten dan gediplomeerden op deze 
afdeling rond.’
Bij civiele techniek en de RBS vinden ook alle studenten 
een stageplaats. Van Rijn: ‘De civiele techniekopleidingen 
hebben een overeenkomst met bouwend Nederland waarin 
is vastgelegd dat er ruimte wordt gemaakt voor stagiaires. 
Onze studenten komen terecht bij bouwbedrijven, architec-
tenbureaus en overheidsdiensten.’ 

 SITUATIE LERARENOPLEIDING ANDERS 
Bij het Instituut voor lerarenopleidingen is de situatie an-
ders. Romkes: ‘De meeste opleidingen leiden op tot begin-
nend beroepsbeoefenaar, maar leraren moeten na hun af-
studeren al zelfstandig voor de klas kunnen staan. Vandaar 
dat de stagecomponent bij ons veel zwaarder in het cur-
riculum zit dan bij veel andere opleidingen waar studenten 
alleen in het derde jaar stage lopen. Bij ons gebeurt dat in 
élk studiejaar en de stages duren ook langer dan de twintig 
weken van andere opleidingen. Het lukt helaas niet altijd 
om alle eerste- en tweedejaarsstudenten te plaatsen. Er zijn 
studenten die één tot vier weken later beginnen dan de rest. 
Een enkeling loopt studievertraging op doordat hij helemaal 
geen plek kan vinden. Daar komt bij dat wij opleiden voor 
vakken waarbij een lerarentekort bestaat, zoals Nederlands 
en natuurkunde, of juist een lerarenoverschot is, zoals En-
gels en geschiedenis. Daardoor verschilt de situatie ook nog 
eens per vak, negentien in totaal. 
‘Bovendien hebben de lerarenopleidingen te maken met 
veel regelgeving. We kunnen stagiaires niet zomaar op elke 
school plaatsen. Er zijn twee soorten stagescholen: oplei-
dingsscholen en samenwerkingsscholen. Hun praktijkbege-
leiders hebben certificaten nodig om te mogen coachen en 
begeleiden. Opleidingsscholen, in Rotterdam zijn dat er zes, 
moeten daarboven als zodanig nog eens door het ministerie 
worden goedgekeurd en krijgen daarvoor ook een vergoe-
ding. De spoeling wordt nog dunner, doordat er tegenwoor-
dig ook educatieve minors aan universiteiten zijn die hun 
studenten op stage sturen.’ 
Dat soort beperkingen hebben de andere opleidingen niet. 

Ben Brandenburg, RBS: ‘Omdat de wereld onze stagemarkt 
is, biedt dat ruime mogelijkheden. En onder invloed van de 
economische situatie lijkt het verkrijgen van een stageplek 
eerder makkelijker dan moeilijker te zijn geworden. Bedrij-
ven zijn huiverig voor het aannemen van nieuw personeel 
en kiezen dan wat makkelijker voor een stagiair. Er is grote 
vraag naar marketingstudenten. Stages in de financiële sec-
tor zijn er wel minder.’

 STAGEBEGELEIDING 
Eenmaal op stage is het werk voor de opleidingen niet ge-
daan. Studenten moeten ook door hun docent worden be-
geleid. Hoe intensief is die stagebegeleiding? ‘Omdat veel 
van onze stagiaires in het buitenland zitten, worden zij in 
eerste instantie via mail en telefoon door hun docent be-
geleid’, licht Brandenburg toe. ‘Stagebezoeken vinden niet 
structureel, maar wel af en toe plaats. Er vertrekken regel-
matig delegaties vanuit de hogeschool, bijvoorbeeld naar 
onze zusterstad Shanghai waar veel studenten zitten. We 
proberen dan altijd een paar stagebezoeken in het program-
ma op te nemen.’ 
Studenten van de lerarenopleidingen krijgen eenmaal per 
jaar een stagebezoek en komen anderhalf uur per week 
terug op school. ‘Zeventig procent van de docenten aan 
de lerarenopleiding is tegelijkertijd stagebegeleider’, vertelt 
Romkes. ‘Dat is erg veel ja. Ook de groepsgrootte baart 
zorgen. Die zou in het eerste jaar maximaal 27, het tweede 
jaar 24, het derde 21 en het vierde leerjaar 18 moeten zijn. 
Nu komt het geregeld voor dat één docent in het eerste jaar 
31 studenten begeleidt en dat is echt te veel.’ 
Van Rijn, van civiele techniek: ‘Onze studenten hebben een-
maal per twee weken een terugkomdag waarop ze in twee 
vakken onderwijs krijgen. Voor beide vakken krijgen ze een 
opdracht mee die ze om de twee weken moeten inleveren. 
Daarnaast moeten ze gedurende hun stage vier verslagen in-
leveren. Dat, gekoppeld aan het feit dat ze op hun werkplek 
om 6.30 uur moeten beginnen, maakt de stageperiode voor 
de meeste studenten behoorlijk pittig. Wij coachen hen dan 
ook in planmatig werken: als je vier stageverslagen moet 
maken, zorg er dan voor dat je elke vijf weken een verslag 
af hebt. Als je alles op het laatst laat aankomen, heb je echt 
een probleem.’ 
Docenten civiele techniek bezoeken hun stagiaires tweemaal 
per stageperiode. ‘Over het algemeen verlopen de stages 
naar tevredenheid. Een enkele keer gaat er iets mis. Het kan 
zijn dat een student niet op zijn plaats is bij een bouwbedrijf 
maar het bij een architectenbureau wel goed doet, of bege-
leiding in de persoonlijke sfeer nodig heeft. In die gevallen 
schakelen we een decaan in. Het is wel zo dat de student het 
probleem zelf moet oplossen, al kan hij daarbij hulp zoeken 
bij de bedrijfsbegeleider, de docentbegeleider of uiteindelijk 
bij mij. Die verantwoordelijkheid ligt echt bij hen.’ o
Lees meer over stages in de infographic (p.4), 
de reportage op p.20, en tips voor een buitenlandstage op p.11.

‘SomS lopen er meer 
 Studenten dan  

 gediplomeerden op 
 de afdeling rond.’
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IK MOCHT IN DEN HAAG OPTREDEN MET DE ROTTERDAMSE MU-
ZIKANT GOSLINK. Het was een avond die langzaam overging in de 
nacht, want de toegift van Goslink duurde vele malen langer dan 
zijn optreden. Het publiek sijpelde naar huis, maar de muzikant 
speelde door. Ik was verrast door de toewijding van Goslink. Het 
was lang geleden dat ik zoveel overgave zag bij een kunstenaar. Het 
laatste applaus telde twee handen. De buiging was groots.
We kregen na afloop een lift naar Rotterdam van een vrouw met 
donkere krullen. Haar Twingo rook naar de zee. Goslink zat voorin, 
hij had de langste benen. Ik zat achterin naast de instrumenten van 
de muzikant. Hij had in Den Haag gespeeld op een eigengemaakte 
banjo van afvalhout en een IKEA-koekblik. Wie zijn website be-
zoekt, ziet ook een ‘gitaar-, viool- en deurdrempelcontrabas’. Je ge-
looft je ogen niet.
Ter hoogte van Delft spraken we over de liefde. Over vrouwen die 
het geheugen kwellen door plotseling uit de vallei van het verleden 
te stappen. Vrouwen, meisjes met een onvergankelijke schoonheid. 
De herinnering als een harpoen. 
De eerste liefdesgeschiedenis van Goslink speelde zich af in de jaren 
tachtig van de vorige eeuw. ‘We waren heel erg jong’, zei hij. ‘Te 
jong zelfs voor seks.’ Maar dat deed niets af aan de liefde. En ook 
niet aan het verdriet dat er was toen het meisje hem verliet. ‘Ik was 
twaalf jaar oud en ontroostbaar.’ Er volgde een verhaal over andere 
liefdes, minder groot en: vluchtig. Maar tien jaar later kwam Gos-
link zijn eerste liefde weer tegen in Amsterdam. Hij vertelde haar 
dat hij zin had om naar Parijs te gaan. Dus gingen ze naar Parijs. 
De vrouw met de krullen en ik luisterden ademloos naar het ver-
haal. We waren intussen Rotterdam binnen gereden en naderden de 
woning van de muzikant. Om het einde van het verhaal te kunnen 
horen, parkeerden we de auto onder een boom. En hier vertelde 
Goslink dat hij met zijn grote liefde uit de vallei had gezoend aan de 
oever van de Seine.
De muzikant stapte uit en liep met zijn instrumenten naar zijn wo-
ning. Er brandde licht, maar de lampen waren niet aangedaan door 
het meisje uit het verhaal. Je gaat steeds minder geloven in de liefde 
als iets wat heel is.
Ernest van der Kwast is schrijver. In april verscheen zijn laatste boek 
Mama Tandoori.

goslink & de liefde

    

HBO’ERS RIJDEN CUM LAUDE Verkeersschool Cum laude verzorgt 
een tiendaagse of achtweekse rijopleiding vanaf 
€ 1040,- voor de auto en € 780.- voor de motor all-in. Kom langs 
op de Oostzeedijk 182, Rotterdam of kijk op www.cumlaude.nl of 
bel 010 - 412 1707.

DAMESENHERENKAPPER.NL Knippen voor € 11,-. Studentenkap-
per ’t Pakhuis, Oostzeedijk 316, Rotterdam (let op, ziet eruit als een 
antiekzaakje), tel 010-411 32 09. de kapper gaat ook koken! Kijk 
ook eens op dekokendekapper.nl.

leer een land kennen als VRIJWILLIGER! Fantastische internatio-
nale vrijwilligersprojecten. Twee weken weg of enkele maanden? 
Afrika, Azië, latijns-Amerika of Europa? Kijk op www.siw.nl.

DE LIER VERKEERSOPLEIDINGEN Oostzeedijk 154. lid BOVAG. 
1e tien autorijlessen € 19,50 per les, daarna € 26,50 per les. 
Speciaal studentenpakket! 40 lessen à € 22,50,- per les. Telefoon 
010-425 77 26.

STUDIEVOORLICHTING voor oriëntatieprogramma’s. Als student 
vertel je aan 3-havo of 3-vwo leerlingen iets over je opleiding en 
ga je samen met hen aan de slag met een doe-opdracht. lijkt het je 
leuk om ons te helpen? Meld je dan nu aan bij Studievoorlichting via 
orienteren@hro.nl of 010-794 44 00. 
  
MUZIEKWEB: Europa’s grootste collectie muziek vind je in de 
Bibliotheek Rotterdam en via muziekweb.nl. Meer dan 400.000 
cd’s, 15.000 dvd’s en 300.000 lp’s. Kom langs op Hoogstraat 110 
of bezoek ons op muziekweb.nl. 

DE RIJSCHOLEN CONCURRENT Speciaal studentenpakket! 30 rijles-
sen à € 22,50 per 50 minuten. Rijbewijs te behalen vanaf 10 dagen. 
Kijk voor meer informatie op onze site www.rijscholenconcurrent.nl 
of bel 010 -437 25 77.

Is er iemand in je nabije omgeving overleden en ondervind je daar-
door moeilijkheden bij het studeren? Het STUDENTENPASTORAAT 
ROTTERDAM-VISION organiseert tweemaal per jaar een cursus 
verlies verwerken. Kijk op www.spr-vision.nl/06-22122036.

WANNAHAVEDESIGN.NL is een webwinkel met producten van 
studenten van de Willem de Kooning Academie die niets meer met 
hun ontwerp doen nadat zij het gemaakt hebben, wel willen verko-
pen maar niet weten hoe. Zoals een analoge fotocamera van karton, 
een vaas gemaakt van tuinslang of een opvouwbare tas in de vorm 
van een cassettebandje. Wannahavedesign.nl is een initiatief van 
lianne Siebring, studente interieurarchitectuur.

Studenten en medewerkers van de Hogeschool Rotterdam kunnen 
een gratis mini-advertentie voor niet-zakelijke mededelingen plaat-
sen. Buitenstaanders (met een commercieel doel) kunnen tegen be-
taling een mini-advertentie plaatsen, kosten €25,- excl. btw per 25 
woorden of een veelvoud daarvan. Aanleveren via profielen@hro.nl.

mini’s

‘Misfit’ als perfectie
‘Kijk hoe perfect’, zegt een bezoeker tegen zijn vrouw, terwijl hij het 
servies Non-Contemporary van ontwerper Hella Jongerius in de ten-
toonstelling Misfit bekijkt. ‘Misfit’ betekent misbaksel of imperfectie. 
Tegenover de gladde perfectie van industriële productieprocessen 
zet Jongerius ‘misfits’: producten met ambachtelijke imperfecties. 
Het is ironisch en veelzeggend dat niet-ingewijden haar werk daar-
mee juist als perfect ervaren. 
de tentoonstelling laat zien hoe veelzijdig Hella Jongerius is. Ze 
maakt serviezen, stoffen, vazen, stoelen en banken. dat doet ze in 
opdracht van grote fabrikanten, maar ook in eigen beheer. Ze maakt 
massaproducten, denk aan de bekende Ikea-vaas PS Jonsberg, maar 
even goed objecten die aanschurken tegen autonome kunst, zoals de 
Frog Table; een walnoten tafel waar een geglazuurde kikker tegenop 
kruipt.
Zoals meer ontwerpers heeft Jongerius een moeizame verhouding 
met het ‘al maar meer spullen vergaren’ en de oppervlakkigheid van 
massaproductie. Toch keert ze zich niet van de industrie af, ze probeert 
- bijvoorbeeld met een kleurenonderzoek - ambachtelijke kennis ‘terug 
te geven’ aan die industrie.
Als je het werk bekijkt, dan ervaar je dat de ontwerper meer 
wil dan alleen maar nóg een vaas of nóg een bank op de markt 
brengen. Het ademt kwaliteit en schoonheid. Ook de inrichting van 
de tentoonstelling is bijzonder. Alles is gerangschikt op kleur, niet 
op chronologie of soort. de voorwerpen, ook de stoelen en haar 
‘Poldersofa’, zijn tegen de wand getimmerd waardoor ze los van 
hun gebruiksfunctie bekeken kunnen worden. Alleen die bordjes 
‘niet aanraken’ overal. Je wil het glazuur op de vazen voelen, met je 
vinger langs het stiksel van de wandkleden gaan, de kwaliteit van 
het materiaal ervaren. Het mag nu even niet van Boijmans, maar ik 
vermoed dat het Jongerius gelukkig zou maken als ze zou zien hoe 
dicht mensen bij haar ontwerpen willen komen.

Misfit, Museum Boijmans Van Beuningen, tot 13 februari 

Esmé van der Molen 
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 GRAPHIC NOVEL 
PLAATJES LEZEN, MéT INHOUD 
Tien jaar geleden kwam Persepolis uit, een grappig, zielig en 
verrassend stripverhaal over een Iraans meisje ten tijde van de 
Islamitische Revolutie. Het eerste deel van de trilogie China doet 
hieraan denken. de hoofdpersoon in deze graphic novel, Xiao li, 
wordt geboren tijdens Mao Zedongs Grote Sprong Voorwaarts. door 
zijn ogen kijk je naar het China van de rode sjaals, het rode boekje 
en de grote 'vader' Mao. Waar hij als kleuter nog een grote liefde 
voelt voor zijn vaderland, begint hij met de jaren het systeem 
steeds meer in twijfel te trekken. 

China, 1 . De tijd van de vader, Li Kunwu & P. Ôtié, uitgeverij Oog 
& Blik- De Bezige Bij

 FILMFESTIVAL 
VOOR DE 40STE KEER
Het IFFR is jarig en wordt veertig. Van een midlife crisis is niks 
te merken. Het festival pakt groot uit en ‘gaat Xl’. dat betekent 
onder andere dat er op veertig locaties in Rotterdam iets 
rondom het IFFR wordt gedaan. Ook is er onder de noemer Not 
Kidding dit jaar een kinderprogramma. de openingsfilm en 
dagprogramma’s zijn te vinden op www.filmfestivalrotterdam.
com. 26-1/6-2-2011.

Meer informatie: www.onderwijscentrum.vu.nl/hbo-docenten

Voor docenten die verder  willen start het Onderwijs- 
centrum VU in 2011 met:

•	Master Teaching and Learning in Higher Education
•	Het kan nog beter! Wetenschappelijke onderbouwing van  
 de dagelijkse hbo-onderwijspraktijk 
•	Academische verdieping voor hbo-docenten  
 Onderzoeksvaardigheden
•	Effectief communiceren met studenten

 COLUMN
ERNEST VAN DER KWAST
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BUREAU INSCHRIJVING
Museumpark MH 02.212, 
010-794 42 00
Open: 8.30-17.00 

BUREAU INSTROOM
Museumpark MH 00.330, 
010-794 43 37 

CENTRALE MEDEZEGGENSCHAPSRAAD 
(CMR)
Museumpark Ml 0.84, 
010-794 45 18

CENTRUM VOOR TOPSPORT EN STUDIE
CONTACTPERSOON: Coen duiverman
Kralingse Zoom N1.116, 
010-794 62 44

COPYSHOPS xEROx
Academieplein: 010-794 49 16
Kralingse Zoom: 010-794 62 18
Museumpark: 010-794 42 01

DECANEN
Academieplein 
(ook voor Pieter de Hoochweg)
Marie-Enne Brasser (ma/di/do), 
010-794 48 44, kamer I 0.08, 
m.e.brasser@hro.nl 
Simone Huijbregts (ma/di/do/vr), 010-
794 49 82, kamer I 0.10,
s.i.huijbregts@hro.nl 
Henk de Klerk (ma/di/wo), 010-794 48 
45, kamer I 0.06, h.g.de.klerk@hro.nl 
Vrije inloop studenten tot 15.00 uur

Museumpark
Studenten kunnen een afspraak maken 
via afspraakdecaanmu@hro.nl
Theo van der Burg (ma/do/vr), 010-794 
42 52, kamer Ml 1.86, t.w.van.der.burg@
hro.nl 
Soenita Chander (ma/di/do/vr), 010-794 
42 56, kamer Ml 1.84, s.chander@hro.nl
Paul Cappendijk (ma/wo), 010-794 42 
52, kamer MH 1.141, p.j.cappendijk@
hro.nl

Kralingse Zoom
Studenten kunnen een afspraak maken 
via afspraakdecaankz@hro.nl
Janna Verdonk (ma/di/do/vr, oneven 
weken vr afwezig), 010-794 62 48, 
kamer 01.305, j.verdonk@hro.nl
Jan van Westrenen 010-794 62 84, 
kamer 01.230, j.g.van.westrenen@hro.nl
Peggy Schultz (ma/di/wo/do), 010-794 
62 83, kamer O1.307, p.j.schultz@hro.nl

Wijnhaven 61 en 107/Blaak 
Mieke Bos (ma t/m do), 010-794 46 96, 
kamer W 0.153, m.e.bos@hro.nl
Cas Jönsthövel (ma mi/di/do), 010-794 
47 85, kamer W.0.151, c.l.jonsthovel@
hro.nl 
Eveline Glansbeek (ma, wo, vr), 010-794 
4785, kamer W 0.151, e.f.m.glansbeek@
hro.nl

Pabo Dordrecht
Studenten kunnen een afspraak maken 
via afspraakdecaanmu@hro.nl
Paul Cappendijk (do), 078-611 26 20, 
kamer 2.09, p.j.cappendijk@hro.nl

DYSLExIE
Helpsdesk dyslexie
Nel Hofmeester, Wijnhaven W 0.151 
(kamer studentendecaan)
Afspraken voor wo: 
p.m.hofmeester@hro.nl

HR SERVICES
Westblaak 88-110, 3012 KM Rotterdam
010-794 43 02 / fax 010-794 43 69

INTERNATIONAL OFFICE
Kralingse Zoom, K.02.224, 010-794 60 
05, internationaloffice@hro.nl

KEUZEONDERWIJS
Voor vragen over keuzeonderwijs 
(keuzevakken en minors)
Museumpark MH 10.327, 
010-794 45 22, keuzeonderwijs@hro.nl

MEDIATHEKEN
Info op http://mediatheek.hro.nl 
Catalogus op http://vubissmart.hro.nl
Academieplein
m010-794 48 20. Open: ma/di/do 8.30-
21.00, wo/vr 8.30-17.00

Kralingse Zoom
010-794 62 78. Gebouw II, K.N1.104. 
Open: ma/di/do 9.00-16.30, wo 9.00-
21.00, vr 9.00-15.30

Museumpark
010-794 43 93. Open: ma t/m do 8.30-
21.00 u en vr 8.30-16.30 
Onderwijswerkplaats: ma/di 8.30 - 
21.00, wo/do 8.30 - 17.00, 
vr 8.30 - 16.00 

Wijnhaven
010-794 47 02 (balie), 
010-794 47 73 (kunstkelder), 
010-794 46 54 (werkkamer).
Open: ma t/m do 8.30-21.00, 
vr 8.30-17.00

Pabo Dordrecht
078-611 26 15. Open: ma 9.00-18.30, di 
10.00-14.00 en 18.00-20.30, 
wo/vr 10.00-14.00, do 9.00-16.30

Onderwijswerkplaats
ma 9.00-18.30, di 10.00-15.00 en18.00-
21.00, wo 9.00-17.00, do 9.00-19.00, vr 
10.00-15.00
NB: Tijdens schoolvakanties zijn er 
gewijzigde openingstijden!

MENTORATEN
Museumpark Ml0.80, 010 794 51 06 
Amani
Voor Marokkaanse studenten
010-794 40 68, amani@hro.nl

Antuba
Voor Arubaanse en Antilliaanse 
studenten
010-794 53 29, www.antuba.nl 

Makandra
Voor Surinaamse studenten
010-794 40 68, makandra@hro.nl

Lale
Voor Turkse studenten
010-794 40 68, lale@hro.nl, 
mentoraatlale.hyves.nl.

PERMANENTE WERKGROEP ‘STUDEREN 
MET EEN FUNCTIEBEPERKING’
Contactpersoon: Nel Hofmeester, 
p.m.hofmeester@hro.nl, 010-794 52 10
Secretariaat: Elly Stoop-Oole, Kralingse 
Zoom, Z2.005 (International Office)
010-794 63 91, 
e.stoop-oole@hro.nl (do/vr)

POWERPLATFORM 
Voor en door studenten met een 
functiebeperking

Kralingse Zoom, 010-794 62 48, 
www.powerplatform.nl. 

READERSHOPS
Academieplein
kelder: A.K.24. Open: ma/do: 8.30-18.30, 
di/wo: 8.30-16.30 en vr: 8.30-15.30

Kralingse Zoom 
In Selexyz. 
Open: ma t/m vr 9.00-17.00

Museumpark
Ml.S.10 - kelder
Open regulier: ma/do  9.00-10.30, 
13.00-14.00, 17.30-18.30, di/wo/vr 
9.00-10.30,13.00-14.00. 
Aangepaste openingstijden in de eerste 
lesweek van een kwartaal en tijdens 
de introductieweek. ma/do 9.00-12.30, 
13.00-15.00, 17.30-18.30, di/wo/vr 
9.00-12.30,13.00-15.00.

SERVICE DESK ICT
Kijk voor de openingstijden op Hint
Academieplein, 
B.1.02, 010-794 48 23, ictac@hro.nl

Kralingse Zoom, 
01.425, 010-794 62 57, ictkz@hro.nl

Museumpark, 
MH01.321, 010-794 44 11, ictmu@hro.nl

Wijnhaven/Blaak, 
0.316, 010-794 47 07, ictwi@hro.nl

STEUNPUNT STUDERENDE MOEDERS
Museumpark Ml0.78, 010-794 41 13, 
info@studerendemoeders.hro.nl, 
www.studerendemoeders.nl 

STUDENT AAN ZET (PEERCOACHING)
Museumpark Ml0.80, 010-794 51 06. 
Open: ma-vr 9.00-17.30

STUDIEKEUZECENTRUM
Museumpark MH00.338, 010-794 52 52, 
studiekeuzecentrum@hro.nl
Open: 9.00-17.00

STUDIEVOORLICHTING EN AANSLUITING
Museumpark MH00.112, 
010-794 44 00,  
studievoorlichting@hro.nl
Open: ma/di/do 9.00-17.30, 
wo/vr 9.00-17.00

TAALDESK
Algemene vragen over taal 
(zowel Nederlands als Engels) en 
bijspijkermodules kunnen gesteld 
worden via taaldesk@hro.nl.

TRANSFERGROEP ROTTERDAM
Postbus 420, 3000 AK Rotterdam
Max Euwelaan 71-81, 
3062 MA Rotterdam
010-794 68 00

VERTROUWENSPERSONEN 
VOOR STUDENTEN
Academieplein 
Clemens Peters: c.m.j.b.peters@hro.nl
Marijke Hagen-Sallevelt: 
m.g.j.t.hagen-sallevelt@hro.nl 
Kralingse Zoom
Jan Roel van Zuilen: j.r.van.zuilen@hro.nl
Bertine van Hillo-Visser: b.e.van.hillo-
visser@hro.nl
Museumpark 
Frank Rosema: f.rosema@hro.nl
Tine van duijn: t.van.duijn@hro.nl
Wijnhaven/Blaak 

Aad van der Star: a.van.der.star@hro.nl
Jocé Bloks: j.a.l.h.bloks@hro.nl

VERTROUWENSPERSONEN 
VOOR PERSONEEL
Ahmet Kuyumcu: a.kuyumcu@hro.nl 
Gertruud Bartels: g.m.e.bartels-van.der.
ham@hro.nl

ADRESSEN OPLEIDINGEN
Hogeschool Rotterdam
Postbus 25035, 3001 HA Rotterdam
Telefoon (010) 794 41 41
www.hogeschool-rotterdam.nl
 
Academieplein
• Instituut voor Engineering en Applied 
Science
• Instituut voor Bouw en Bedrijfskunde
• Instituut voor Communicatie, Media en
Informatietechnologie
• Bedrijfskundige informatica
• Informatica
• Technische informatica
G.J. de Jonghweg 4-6, 3015 GG 
Rotterdam
Telefoon (010) 794 48 41

Blaak/Wijnhaven 61
• Instituut Willem de Kooning Academie 
voor
‘Art, Media, design & leisure’
Wijnhaven 61, 3011 WJ Rotterdam
Telefoon (010) 794 47 47
Blaak 10, 3011 TA Rotterdam
Telefoon (010) 794 47 50

Kralingse Zoom
• Rotterdam Business School
• Instituut voor Commercieel 
Management
• Instituut voor Financieel Management
Kralingse Zoom 91, 3063 Nd Rotterdam
Telefoon (010) 794 6201

Lloydstraat
• Hogeschool voor de Zeevaart (MAROF)
lloydstraat 300, 3024 EA Rotterdam
Telefoon (010) 448 64 00

Museumpark
• Instituut voor Gezondheidszorg
• Instituut voor Lerarenopleidingen
• Instituut voor Sociale Opleidingen
Museumpark 40, 3015 CX Rotterdam
Telefoon (010) 794 43 33

Pabo Dordrecht
Achterom 103, 3311 KB dordrecht
Telefoon (078) 611 26 00

Pieter de Hoochweg
• Instituut voor Communicatie, Media en
Informatietechnologie
• Communicatie
• Communication and Multimedia Design
• Grafimediatechnologie
Pieter de Hoochweg 129, 3024 BG 
Rotterdam
Telefoon (010) 794 65 16

RDM campus
Heijplaatweg 21, 3089 JC Rotterdam
Telefoon (010) 794 92 00
Regiolocaties

Wijnhaven 107
• Instituut voor Managementopleidingen 
(voltijd)
Wijnhaven 107, 3011 WN Rotterdam
Telefoon (010) 794 80 00

Omar van der Wagt (24)
Derdejaars technische informatica

In het weekend…
‘Ga ik tegenwoordig vaak naar het 
Oostvoornse Meer. daar ligt van alles 
onder water. Oude scheepswrakken, een 
Volkswagen Kever – ze hebben er zelfs 
zo’n dichte, spiraalvormige glijbaan in 
verzonken. daar kun je dan doorheen 
zwemmen alsof je aan het grotduiken 
bent.’

Als ik de baas van de HR was…
‘dan zou ik zo min mogelijk veranderen. 
Van alle opleidingen die ik heb gedaan, 
is dit de leukste. Het is één grote 
vriendenclub van studenten en 
docenten. En een heel gemotiveerde 
groep.’

Mooiste duikervaring…
‘In Kroatië, na een vrije afdaling met 
alleen maar blauw om je heen, komt op 
vijftig meter diepte ineens een 
scheepswrak op je af. Ik heb in Kroatië 
ook twee seizoenen lesgegeven en daar 
zelfs aan een Spaanse natuurfilm 
meegewerkt. Ik moest de crew onder 
water rondleiden. Prachtig. Maar het 
mooiste van duiken is wel de vrijheid 
en rust die het geeft.’

Favoriete website…
‘Slashdot.org, een site met nieuwtjes 
over ICT, linux, dat soort dingen. Ik doe 
zelf zoveel mogelijk met linux (de gratis 
tegenhanger van Windows - red.).’ 

Over tien jaar…
‘Ben ik duikschoolinstructeur, als hobby 
naast mijn werk. Ik hoop dan de vrijheid 
te hebben als zelfstandige. Programma’s 
schrijven voor bedrijven. Maar 
misschien moet ik eerst in loondienst, 
want zonder ervaring gelijk in het diepe 
is best lastig.’
Olmo Linthorst

 Omar is divemaster en duikt het liefst 
 ‘s winters. Want: ‘In de zomer moet je er zo 
 gruwelijk vroeg bij zijn om een parkeerplek 
 aan het water te vinden.’ 


